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Misvormd Wat kunst 
ons kan leren over 
beperkingen

Flitsbenoeming leidt 
tot bestuurscrisis
De universiteitsraad voelt zich ‘geschoff eerd’ na de 
plotselinge aanstelling van een vice-rector en stapt naar 
de raad van toezicht. ‘Waarom die bloedspoed?’

Het nee� e van Wilders Biograaf en parlementair journalist 
Leonard Ornstein promoveert op de politieke nalatenschap 
van Pim Fortuyn. ‘Hij hield juist wel van tegenspraak’

Op kamers tussen senioren Student Bob van Oosterhout woont én werkt in een woonzorg-
centrum. ‘De eerste keer dat iemand “ik wil dood” tegen me zei, schrok ik wel even’

Geen clichés The Fairy Queen mengt 
opera met Bollywood

Ook dit is de Gouden Eeuw ‘Er 
was meer dan alleen de Randstad’
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N I E U W S

Mijn collega’s hadden een 
oefenverdediging voor me 
georganiseerd, en ook mijn 
paranimfen waren uitgenodigd. 
Voor lezers die niet weten wat dat 
zijn, paranimfen: zo heten de twee 
kompanen die de promovendus 
flankeren tijdens het verdedigen 
van het proefschrift, klaar om bij 
te springen in het geval dat de 
kandidaat het te kwaad krijgt. 
Omdat dat laatste doorgaans 
niet gebeurt (schreef ze in een 
aandoenlijke poging om zichzelf 
gerust te stellen), vervullen para-
nimfen in de praktijk vooral een 
ceremoniële rol.
De mijne nemen hun taak echter 
zeer serieus, en ze wilden dan 
ook graag deelnemen aan het 
rollenspel waarbij ik met een 
groep collega’s mijn verdediging 
zou oefenen. En dus stonden mijn 
paranimfen netjes met mij op het 
afgesproken tijdstip voor de draai-
deur van het universiteitsgebouw 
in Den Haag waar de exercitie zich zou voltrekken.
Alleen: sinds de recente aanscherping van het universitaire securityregime kom 
je op de Haagse campus alleen nog maar binnen op vertoon van je LU-card, en 
gaan de poorten in principe niet open voor gasten van buiten. Althans, niet 
wanneer men heeft nagelaten om de gasten van tevoren aan te melden.
Ik had nagelaten om de gasten van tevoren aan te melden.
‘Dat had u wel moeten doen’, zei de portier streng. Ik sloeg mijn ogen neer. 
Schuldbewust, leek het vermoedelijk. In feite was het uit schaamte. Schaamte 

tegenover mijn paranimfen, 
welteverstaan.
Ooit hadden we nog samen 
politicologie gestudeerd aan 
deze universiteit. Onbezorgder 
tijden waren het. Tijden waarin 
je je LU-card niet nodig had voor 
dingen. Niet om te printen, want 
dat ging met papieren print-
kaartjes die je moest kopen met 
je chipknip. Niet om toegang te 
krijgen tot de faculteit, want die 
kon je gewoon binnenwandelen 
alsof het een buurthuis was. Wel 
om binnen te komen bij de NEXT, 
trouwens, al keken zelfs daar 
de uitsmijters in de nachtelijke 
uurtjes nog wel eens door de 
vingers wanneer je je universi-
teitspas was vergeten.

Toegegeven, ook de bewakers van het Haagse universiteitsgebouw waren 
uiteindelijk coulant. Mijn paranimfen mochten naar binnen, op voorwaarde dat 
ze hun contactgegevens achterlieten, hun vingerafdrukken afgaven, en plechtig 
beloofden om hun eerstgeboren nakomelingen te zijner tijd af te staan aan het 
college van bestuur. Mogelijk verzin ik die laatste twee dingen erbij voor het 
dramatisch effect, maar alsnog zat het mij niet lekker dat de ontvangst van 
mijn oude vrienden op de universiteit, hun eigen alma mater nota bene, met 
voorwaarden en wantrouwen werd omkleed.
Ik ben niet de enige die zich onprettig voelt bij het verzwaarde veiligheidspro-
tocol op Campus Den Haag. In een open brief aan het universiteitsbestuur 
roept een groep studenten, alumni en medewerkers op tot beëindiging van de 
LU-cardcontroles en opheffing van nog een paar andere ingrepen die de univer-
siteit de afgelopen maanden heeft gedaan in de naam van ons aller ‘security’. 
Ik hoop dat het college gehoor zal geven aan de oproep. Gewoon omdat het 
nieuwe deurbeleid niet past bij het soort instituut dat Universiteit Leiden wil 
zijn. Geen Praesidium Securitatis, maar een bolwerk van de vrijheid. Geen 
bewaakte vesting, maar een open huis voor studenten en staf. Geen schuil-
plaats voor bange mensen, maar een plek waar men niet terugdeinst voor een 
beetje wrijving. 
En al helemaal niet voor twee paranimfjes zonder LU-card.

Josette Daemen promoveert aan het Instituut Politieke Wetenschap van 
Universiteit Leiden

Laat de universiteit  
geen Praesidium  
Securitatis worden

C O L U M N  |  J O S E T T E  D A E M E N

‘ Dit deurbeleid 
past niet bij een 
universiteit waar 
men niet terug-
deinst voor een 
beetje wrijving’

Na een speciaal ingelaste vergadering 
over de aanstelling van de vice-rector 
weigert de universiteitsraad positief 
advies te geven over de plotselinge 
benoeming. In plaats daarvan stapt 
de UR naar de raad van toezicht.  
‘Er zijn al veel mea culpa’s geweest.’

D O O R  M A R K  R E I D

I L L U S T R A T I E  B A S  V A N  D E R  S C H O T 

Bestuurscrisis door ‘met bloedspoed 
benoemde’ vice-rector

‘D e universiteitsraad bestrijdt de legitimiteit 
van het genomen besluit omdat er geen 
instemming dan wel positief advies is ge-
geven. Conform de wettelijke regels zal de 

universiteitsraad nu eerst bemiddeling aanvragen bij de 
raad van toezicht’, laat raadsvoorzitter Pauline Vincenten 
op woensdag weten.
Die beslissing is de laatste ontwikkeling in een lopend con-
flict over de aanstelling van de nieuwe vice-rector. Vorige 
week werd een briefwisseling met het college van bestuur 
openbaar, waaruit bleek dat de raad nog veel vragen had 
over de nieuwe functie en een aantal voorwaarden stelde 
aan de aanstelling. 
Maar hoewel de raad hierover nog wilde overleggen met 
het college, maakte de universiteit vorige week woensdag 
opeens bekend dat de huidige FGGA-decaan Erwin Muller 
per 1 mei zou starten als vice-rector.
Bij de speciaal ingeplande overlegvergadering afgelopen 
maandag uitte de raad al zijn onvrede. ‘We voelen ons ge-
schoffeerd en niet serieus genomen’, zei raadslid Patrick 
Klaassen (UB). Het was het begin van een opsomming van 
pijnpunten door bijna alle raadsleden. 
Allereerst was het voor hen onduidelijk wat de nieuwe 
functie precies gaat inhouden en wat de verhouding van 
de vice-rector tot het college is. De omschrijving in de brief-
wisseling was niet helder genoeg.
‘We hebben naar eer en geweten proberen uit te leggen wat 
de vice-rector gaat doen’, zei collegevoorzitter Annetje Ot-
tow. ‘Er moet ruimte voor vernieuwing worden gecreëerd. 
De organisatie is log en er zijn administratieve knelpun-
ten. Dat kan allemaal beter en wendbaarder. We willen kij-
ken of we in de organisatiestructuur meer ruimte en min-
der bureaucratie kunnen creëren om te komen tot betere 
processen.’ Volgens haar vervult de nieuwe vice-rector een 
tijdelijke rol en blijven besluitvorming en verantwoorde-
lijkheid bij het college.
De raad reageerde dat gezien de aard van de functie niet 
duidelijk is waarom het college zo’n enorme haast heeft 
met de aanstelling. ‘Ik heb nog nooit gezien dat een pro-
cedure zo slordig is doorlopen’, zei student-lid Bas Knapp 
van LSP. ‘Waarom die bloedspoed met de aanstelling? Als 
je organisatieontwikkeling een urgent thema vindt, had 
je een aantal maanden geleden al een normale sollicitatie-
procedure kunnen starten.’
Die haast komt voort uit veranderende omstandigheden, 
aldus Ottow. ‘Er is een kentering gekomen, dat merk je aan 

de maatschappelijke crises waarin wij verkeren: het kli-
maat, de oorlog in Oekraïne, de oorlog in Israël, maar ook 
andere zaken zoals sociale veiligheid. We zien dat er van-
uit Den Haag en Europa ook een andere wind gaat waaien, 
waardoor onze subsidies onder druk komen te staan. Die 
urgentie hebben we de afgelopen maanden aan den lijve 
ondervonden. Wij moeten daarop reageren en wij hebben 
geconstateerd dat er daartoe een specifieke rol gecreëerd 
moet worden, en dat dat eerder nog gisteren dan vandaag 
moet gebeuren.’
Rector Hester Bijl vulde daarbij nog aan dat mochten de 
verwachte bezuinigingen niet doorzetten, het werk van de 
vice-rector zal bijdragen aan het verlichten van de werk-
druk.
Met de haast was volgens de raad de transparantie van 
de sollicitatieprocedure onder druk komen te staan. Vol-
gens het college is die zorg ongegrond. In de briefwisse-
ling zijn er ‘achttien contactmomenten’ geweest en de va-
cature heeft opengestaan voor iedereen.
‘Transparantie gaat niet over kwantiteit, maar over kwa-
liteit’, antwoordde Timothy de Zeeuw (LAG). ‘Als we in die 
contactmomenten vragen om het takenpakket van de vi-
ce-rector, moeten wij het doen met een zin als: “De vice-rec-
tor voedt op proactieve wijze de bestuursagenda met stra-
tegische thema’s en prioriteitstelling”.’
Ook het feit de universiteit kiest voor een gerede kandi-
daat wekte wrevel. Volgens de raad is zo’n procedure eer-
der alleen gebruikt bij zeer zwaarwegende redenen. Vol-
gens Ottow was er echter per se iemand nodig die al ‘lan-
gere tijd deel uitmaakt van de organisatie, draagvlak en 
statuur heeft’.
Dat schoot bij Knapp in het verkeerde keelgat: ‘U bent pre-
diker van diversiteit, inclusie en gelijke kansen. Daartoe 
hebt u ook beleid en regels. Naar de raad toe schermt u 
ook met procedures, wanneer wij waarop mogen reage-
ren binnen welke termijn. Maar naar ons toe wil het col-
lege niet de normale procedures volgen, en daar worden 
geen goede redenen voor gegeven. Door te zeggen dat de 
aanstelling niet meer teruggedraaid kan worden omdat 
de vice-rector al is aangesteld, loopt het college weg van 
verantwoordelijkheid.’
De Zeeuw: ‘De vacature stond vijf dagen open, waarvan 
twee in het weekend, en is niet geadverteerd. Dat vind ik 
geen open procedure. Dit is niet de eerste keer dat we met 
dit soort procedurele fouten zitten. Er zijn veel mea cul-
pa’s geweest.’
Toen vice-collegevoorzitter Martijn Ridderbos vroeg om 
welke mea culpa’s dat gaat, somden De Zeeuw en Knapp 
een aantal voorbeelden op, waaronder cameragate en het 
doorvoeren van proctoring bij tentamens.
Ottow: ‘Als het een andere situatie was geweest, dan had-
den we dat op een andere manier gedaan.’
Aan het eind van de vergadering leken raad en college niet 
nader tot elkaar te zijn gekomen. ‘Ik snap er nu nog min-
der van dan toen ik de vergadering inging, omdat het vol-
gens mij gewoon om een strategisch adviseur gaat’, zei 
Klaassen. ‘De titel wringt bij het takenpakket.’
‘Het is een rol dicht bij het college met een zekere statuur 
en die met draagvlak moet kunnen opereren, dat is wat 
anders dan een strategisch adviseur’, antwoordde colle-
gevoorzitter Ottow.
Twee dagen na de vergadering concluderen de raadsleden 
dat de universiteitsraad geen instemming of positief ad-
vies kan geven en naar de raad van toezicht stapt voor be-
middeling. Mocht die bemiddeling niet slagen, dan volgt 
een verdere stap naar de Landelijke Commissie voor Ge-
schillen medezeggenschap Hoger Onderwijs.
Mare heeft het college van bestuur om een reactie gevraagd. 
Woordvoerder Caroline van Overbeeke laat weten dat ‘het 
college hoopt dat deze procedure leidt tot verbeteringen 
in het proces dat doorlopen is’.
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N I E U W S

Leidse studentensportverenigingen vrezen 
dat hun teams uiteen zullen vallen als 
hbo’ers per 1 augustus ruim twee keer zo 
veel moeten betalen voor een abonnement. 
‘Voor hen wordt het onbetaalbaar.’

D O O R  L I S A  B O S H U I Z E N

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B

Teams vrezen leegloop  
door afhakende hbo’ers

Boze medewerkers van de faculteit Gees-
teswetenschappen kwamen samen om 
te klagen over hun grootste frustraties: 
hoge werkdruk, groeiende bureaucratie 
en gebrek aan inspraak. ‘Er is een  
“vermanagering” gaande.’

D O O R  S E B A S T I A A N  V A N  L O O S B R O E K

Te hoge werkdruk en bureaucratisering, ge-
brek aan autonomie en inspraak, te weinig 
transparante bestuurders en een disbalans 
tussen ‘must have’ en ‘nice to have’. Dat zijn in 
een notendop de problemen waar de mede-
werkers van de faculteit Geesteswetenschap-
pen – zowel wetenschappelijk als ondersteu-
nend personeel – tegenaanlopen, bleek vori-
ge week donderdag tijdens een zogenoemde 
town hall meeting.
In een goed gevulde collegezaal in het Lipsius 
uitten wetenschappers, docenten, faculteits- 
en universiteitsraadsleden, studieadviseurs en 
PR-medewerkers hun zorgen. Ook aanwezig: 
decaan Mark Rutgers van het faculteitsbestuur, 
die was uitgenodigd om te komen luisteren.
Nadat hoogleraar economische en socia-
le geschiedenis en medeorganisator Marlou 
Schrover de bijeenkomst opende, deed hoogle-
raar Middeleeuwse geschiedenis Philippe Buc 
een eerste poging de discussie aan te wakke-
ren: ‘De universiteit draait in de kern om stu-
denten en docenten, al het andere is slechts 
dienstverlening.’
Maar zijn betoog kon op weinig reactie reke-
nen: niemand nam de uitnodiging aan om nog 
iets te zeggen. ‘Wees niet verlegen’, riep Buc de 
aanwezigen toe.
Bij gebrek aan input stapte mede-initiatiefne-
mer en hoogleraar Koreastudies Remco Breu-
ker naar de microfoon. ‘De reden dat ik de-
ze bijeenkomst mede organiseer, is omdat ik 
veel gebreken zie in onze organisatie. Er is een 
groeiende afstand tussen de top van de organi-
satie en de rest, en ik zie democratische achter-
uitgang. Het recente artikel in Mare (over een 
zonder inspraak aangestelde vice-rector, red.) 
is daar een goed voorbeeld van.’

Ook wees hij erop dat er veel wordt geklaagd, 
maar dat er tijdens de universiteitsraadsver-
kiezingen weinig wordt gestemd. ‘Aan de ene 
kant zijn we echte workaholics, we werken veel 
meer dan we zouden moeten. Maar aan de an-
dere kant zijn we extreem lui, als je kijkt naar 
hoe weinig mensen stemmen terwijl je maar 
vier keer met je muis hoeft te klikken. Dat is 
beschamend.’
Nadat een andere spreker zich afvroeg of het 
wel ‘sociaal veilig’ is om ‘concrete klachten 
naar voren te brengen’, kwam de discussie 
meer los. 
Hoogleraar contemporaine Indonesië Studies 
David Henley beklaagde zich over het gebrek 
aan transparantie door de managementlagen 
en noemde als voorbeeld de totstandkoming 
van de Humanities Campus. Volgens hem is het 
‘bij de managers die het voor het zeggen heb-
ben’ niet duidelijk hoe groot de onvrede hier-
over is. ‘Bijna alle medewerkers van instituut 
LIAS zijn ontevreden over onze verhuizing naar 
het Herta Mohr-gebouw. Maar van het college 
van bestuur kregen we geen enkele reactie op 
onze klachten. We zijn compleet genegeerd en 
er is niets gebeurd met de input vanuit de staf.’
Universitair hoofddocent filosofie en voor-
zitter van de faculteitsraad Jan Sleutels: ‘Het 
is vooral de afdeling vastgoed die op centraal 
niveau de beslissingen neemt. De faculteit en 
de instituten kunnen alleen hun zegje doen 
in de laatste fase, zoals welk instituut in welke 
kantoorruimte komt te zitten.’
Henley: ‘Er is meer transparantie nodig en het 
wetenschappelijk personeel moet de leiding 
kunnen evalueren.’ Een docente beaamde dat 
door te benadrukken dat docenten ‘de hele tijd’ 
worden geëvalueerd. Bovendien hebben veel 
personeelsleden een tijdelijk contract en dur-
ven ze dus minder snel kritiek te leveren. ‘Er 
heerst een cultuur van angst. Als hoogleraar is 
het veel makkelijker om je uit te spreken, maar 
iedereen hier moet zich daar vrij toe voelen.’
Ook zijn veel medewerkers het erover eens dat 
er te veel geld gaat naar andere zaken dan we-
tenschap en onderwijs. Buc: ‘Het Lipsius gaat 
tegen de grond, omdat we zogenaamd beter 
kunnen krijgen. Ja, het is een ingewikkeld ge-

bouw waar het moeilijk navigeren is, maar het 
werkt. Hebben we dit echt nodig?’ Tegelijker-
tijd werkt de IT niet goed. ‘Systemen crashen 
om de haverklap. En de software blijft maar 
veranderen, waar je dan weer workshops voor 
moet volgen om de nieuwe trucs te leren. Dat 
kost heel veel tijd.’
Universitair docent Middeleeuwse geschiede-
nis Louis Sicking vatte in een vurig pleidooi 
de bijeenkomst treffend samen: ‘De democra-
tie op universiteiten is de das omgedaan door 
de Wet Modernisering Universitaire Bestuurs-
structuur. Sindsdien zien we een enorme “ver-
managering” van de universiteit, zijn studen-
ten consumenten geworden en spenderen we 
geld aan 88 PR-medewerkers. We moeten terug 
naar de kernactiviteiten van de universiteit: on-
derwijs en onderzoek. De rest is luxe.’
Er zullen meer town hall meetings volgen, zei 
Schrover aan het eind van de ochtend, moge-
lijk inclusief studenten. ‘Het is belangrijk dat 
onze klachten worden gehoord.’

per student, licht woordvoerder van de hogeschool 
Freek Hofland de beslissing toe. Volgens hem ging 
dit in 2023 om ongeveer 150.000 euro voor 485 stu-
denten. Dat is ongeveer drie procent van het totale 
aantal hbo-studenten. De hogeschool vindt dit per-
centage te laag om de overeenkomst met de uni-
versiteit te verlengen, omdat er te weinig studen-
ten van profiteren. 
Het doel is om het geld dat vrijkomt te investeren in 
het mentale welzijn van studenten, aldus de woord-
voerder. ‘Wij willen de beschikbare middelen elders 
inzetten zodat deze een groter percentage van on-
ze studenten ten goede komen.’
Daarmee doelt Hofland op psychologische hulp 
voor studenten. Na een succesvolle pilot waar-
bij meer student-psychologen, student-decanen 
en studieadviseurs werden ingezet, wil de hoge-
school deze uitbreiding doorzetten. De pilot werd 
mede bekostigd via het Nationaal Programma On-
derwijs (NPO), een overheidsinitiatief dat financi-
ele ondersteuning bood in de nasleep van de co-
ronapandemie maar dat vanaf academisch jaar 
2024-2025 wordt stopgezet. Het is ingewikkeld om 
een nieuw potje te vinden, aldus Hofland. ‘Wij kun-
nen als onderwijsinstelling geen middelen vrijma-
ken vanuit gelden die primair zijn bedoeld voor het 
geven van onderwijs en het uitvoeren van praktijk-
gericht onderzoek. Er moeten dan dus keuzes wor-
den gemaakt.’
De beslissing om te investeren in onder andere 
student-psychologen en niet in sport voelt voor de 
hbo-studenten dubbel. ‘Het voelt een beetje ave-
rechts allemaal’, vindt Tessa van Strijen, volleybal-
ster bij SKC en hbo-student biologie en medisch la-
boratoriumonderzoek. ‘Als het gaat om het men-
tale welzijn, wat is er dan belangrijker dan lekker 
blijven bewegen?’
Dat sporten een positieve invloed heeft op de men-
tale gezondheid blijkt ook uit een studie van het so-
ciaalwetenschappelijk sportonderzoeksinstituut 
Muliers Instituut uit 2018.
Lieon: ‘Iedereen vindt de student-psychologen heel 
belangrijk. Dat moet ook niet opgeofferd worden 
voor de sport. Wij denken echter wel dat er een bete-
re regeling getroffen kan worden. Wij willen de ho-
geschool en de universiteit weer met elkaar aan ta-
fel krijgen. De Universiteit Leiden betaalt ook geen 
vast tarief per student. Wij willen weten wat er voor 
de hogeschool nodig is om weer mee te doen.’
Hofland reageert dat opnieuw over deze casus in 
gesprek gaan voor de hogeschool geen optie is. ‘De 
beslissing is genomen en het geld is nu besteed aan 
studentenwelzijn. In de toekomst kan er weer een 
nieuwe afweging worden gemaakt.’
SSL zoekt naar verschillende oplossingen en is in ge-
sprek gegaan met de gemeente. De politieke partij 
Studenten voor Leiden (SVL) stelde al vragen over 
deze casus in de gemeenteraad. Zij vroegen naar 
de impact die deze beslissing heeft op de studen-
ten aan de hogeschool. Lieon: ‘Wij hopen dat bij-
voorbeeld de gemeente zou kunnen instappen om 
het gat te dichten. Dat de kosten voor hbo-studen-
ten omhoog gaan, is onacceptabel.’

‘We moeten terug naar de kern, de rest is luxe’

Om (geneeskunde)studenten beter te leren observeren verzorgt hoogleraar in de gynaecologie Frank 
Willem Jansen een honours-class met als titel ‘Kijken is de (genees)kunst’. Behalve colleges over genees-
kunde, architectuur, kunsthistorie en filosofie leren de deelnemers ook boetseren. Donderdagavond 
maakten ze in het atelier van kunstenaarsvereniging ARS (Ars Aemula Naturae) ‘een portret in klei’ van 
een levend model. Foto Marc de Haan

Kijken met 
je handen

Reactie decaan: ‘Zorgen zijn niet 
nieuw, wel begrijpelijk’

‘Er zijn tijdens de bijeenkomst belangrijke 
vragen gesteld en zorgen geuit’, reageert 
decaan Mark Rutgers na de bijeenkomst. 
‘Frustratie en zorgen over niet goed 
werkende systemen, veranderingen, te 
veel bureaucratie en het gevoel te weinig 
inspraak te hebben. Deze zorgen zijn voor 
het faculteitsbestuur grotendeels niet 
nieuw en ik begrijp ze ook. Het zijn serieuze 
zaken waar veel energie, tijd en geld in gaat 
zitten om ze op te lossen.’
Het faculteitsbestuur heeft als ‘uitgangs-
punt dat we in goed overleg samenwerken 
aan oplossingen met de faculteitsraad, onze 
instituten, opleidingen, het faculteitsbureau 
en het college van bestuur’. Ook nodigt 
Rutgers medewerkers ‘van harte uit zich 
rechtstreeks tot het bestuur te wenden’ bij 
vragen of klachten.

D oor een beslissing van de Hogeschool 
Leiden moeten hbo-studenten per 1 au-
gustus 2024 jaarlijks 501,80 euro gaan 
betalen in plaats van het gereduceerde 

tarief van 211,45 euro om bij het Universitair Sport-
centrum (USC) of een studentensportvereniging te 
kunnen blijven sporten. Die verenigingen maken 
namelijk gebruik van de faciliteiten van het USC, 
zoals de tennisvelden, volleybalnetten en de bar. 
Van de studenten die aangesloten zijn bij een stu-
dentensportvereniging in Leiden, studeert tien tot 
twintig procent aan het hbo, blijkt uit een inventa-
risatie van Studenten Sport Leiden (SSL). 
Nu de hogeschool heeft besloten om het contract 
met de universiteit niet te verlengen, vrezen sport-
verenigingen zowel huidige als potentiële nieuwe 
leden te verliezen en daardoor ook minder contri-
butie binnen te halen. ‘Het reguliere tarief is voor 
veel studenten te hoog’, zegt voorzitter van studen-
tentennisvereniging Qravel Jeffrey Reints. ‘Daar-
door verliezen we waarschijnlijk een aanzienlijk 

deel van de leden en verliezen we diversiteit. Dat 
hakt erin.’
De nieuwe maatregel heeft ook een negatief effect 
op de integratie van hbo’ers en universitair studen-
ten in Leiden, stellen de verenigingen. ‘Als gevolg 
zullen er teams uit elkaar vallen en wordt er een 
scheiding tussen universitaire en hbo-studenten 
gecreëerd’, zegt SSL-coördinator Dorus Lieon.
Bovendien wijst Lieon op de effecten op het men-
tale welzijn. ‘Sport is heel belangrijk voor je fysieke 
en mentale gezondheid en zorgt ook voor een be-
tere focus. Daarnaast zijn verenigingen een socia-
le plek om nieuwe vrienden te maken. Voor studen-
ten aan de hogeschool wordt dit nu onbetaalbaar.’
Hbo-student commerciële economie Michiel van 
der Ploeg is lid van Qravel en een van de getroffe-
nen. ‘Die 300 euro die ik extra moet betalen, schrikt 
mij wel af’, zegt hij. ‘Voor dat geld kan ik beter bij 
een reguliere club gaan tennissen.’
De hogeschool betaalde altijd het verschil tussen 
de gereduceerde en reguliere abonnementskosten 

‘ Die 300 euro die ik 
extra moet betalen 
schrikt me wel af ’

mare — nº 26 
25 april 2024

4
mare — nº 26 
25 april 2024

5



 W E T E N S C H A P

De rechter bepaalde in 2013 dat de Neder-
landse overheid te weinig deed aan de 
klimaatcrisis. Die uitspraak had wereld-
wijd grote gevolgen, zegt jurist Rowie 
Stolk, die promoveerde op procederende 
belangenorganisaties in de polder. ‘Ik 
verwacht nog veel meer klimaatzaken.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

F O T O  A N P

Iedereen dacht: dit lukt nooit

Een Gouden Eeuw 
voor elke provincie

E en trein vol met Zwitserse dames op leef-
tijd trok begin deze maand naar het Eu-
ropees Hof voor de Rechten van de Mens 
(EHRM) in Straatsburg. De actiegroep Kli-

maSeniorinnen had de Zwitserse staat voor de rech-
ter gesleept omdat deze niet genoeg zou doen te-
gen klimaatverandering. De rechter gaf de groep 
gelijk. ‘Sieg für KlimaSeniorinnen’, jubelden de activis-
ten vervolgens. ‘Klimaschutz ist ein Menschenrecht!’
De uitspraak is een ‘een heel erg grote stap’, vindt 
universitair docent bestuursrecht Rowie Stolk, die 
dinsdag promoveerde op een onderzoek naar de 
toegang tot het recht van Nederlandse belangenor-
ganisaties. ‘Deze uitspraak van het Europees Hof is 
gekoppeld aan wat er ruim tien jaar geleden in Ne-
derland gebeurde.’ Stolk heeft het over de zaak Ur-
genda, waarbij ‘de Nederlandse rechter als eerste 
ter wereld de staat opdroeg meer te doen tegen kli-
maatverandering’.
Het klassieke idee in de trias politica – de schei-
ding tussen wetgevende, uitvoerende en rechter-
lijke machten – luidt dat de wetgever moet afwegen 
wat in het algemeen belang is en dat de rechter al-
leen maar individuele gevallen mag toetsen. ‘Kli-
maatverandering is geen individueel concreet ge-
val. De amorfe massa kon niet naar de rechter stap-
pen voor deze kwestie, werd gedacht. Urgenda deed 
dat tot veler verbazing met succes. Bijna alle juris-
ten dachten: dit gaat nooit lukken. Het had ook net 
zo goed de andere kant op kunnen vallen.’
Urgenda begon heel voorzichtig. ‘Je hebt in Neder-

land de bestuursrechter; die is er voor geschillen 
tussen burgers en de overheid. De civiele rechter 
is er voor geschillen tussen burgers. Als je het niet 
eens bent met de overheid dan kom je dus normaal 
gesproken bij de bestuursrechter uit. In deze zaak 
gebeurde dat niet. De civiele rechtbank treedt na-
melijk soms op als zogeheten restrechter als je niet 
naar de bestuursrechter kan.
‘Er moet in een rechtszaak sprake zijn van een on-
rechtmatige daad. Daarbinnen is een categorie die 
bepaalt dat er in strijd met de maatschappelijke 
zorgvuldigheidsnorm is gehandeld.’ 
In 1965 is door een rechter aan die categorie invul-
ling gegeven met een klassiek arrest: de kelderluik-
zaak. ‘In een Amsterdams café stond een kelderluik 
open en iemand viel daarin en raakte gewond. Er 
was geen wettelijke regel overtreden, maar de vraag 
was of diegene die het luik open had laten staan, 
zonder pas-op-bordje of zoiets, aansprakelijk was. 
De rechter stelde dat die persoon wel degelijk ver-
antwoordelijk was voor de schade. 
‘De juristen van Urgenda pasten deze regel toe op 
schade door het klimaat, en met succes, terwijl deze 
regel nooit bedacht is voor iets als het klimaat. Dat 
de Nederlandse regering klimaatverandering had 
erkend, gaf de doorslag bij de rechter. De staat had 
ook bepaald wat er moest gebeuren om die veran-
dering tegen te gaan. Dan moeten ze zich ook aan 
hun eigen afspraken houden.’
Na het vonnis van de rechtbank was de verwachting 
dat de zaak bij het Gerechtshof onderuit zou gaan. 

Schoolplaat van Vikingen bij Dorestad

De KlimaSeniorinnen bij 
het Europees Hof voor de 
Rechten van de Mens

Ooit heersten de Friezen van het noordwesten van Duitsland 
tot aan Vlaanderen, sloegen de Zeeuwen de Vikingen van zich af 
en was Limburg de geboorteplaats van de Nederlandse taal. ‘De 
Nederlandse geschiedenis is veel meer dan alleen Holland in de 
Gouden Eeuw’, zegt universitair docent Louis Sicking, samen-
steller van het boek Elke provincie een eigen Gouden Eeuw.
De laatste jaren is er veel kritiek op de term ‘Gouden Eeuw’. Het 
klassieke beeld van de zeventiende eeuw met politieke, economi-
sche en culturele bloei, maakte plaats voor meer aandacht voor 
de minder glorieuze kant van de Nederlandse rijkdom, zoals de 
slavenhandel. ‘Sommige mensen spreken zelfs van de “Grauwe 
Eeuw”. Terechte kritiek, maar ik wilde die wat verder uitbreiden.’
Want dat ‘Hollandocentrisme’ zijn Sicking en zijn elf collega’s 
die aan de bundel meewerkten zat. ‘Er wordt soms gedaan alsof 
alles voor de Gouden Eeuw een soort prehistorie is. Nederland 
begint pas met de Opstand onder leiding van Willem van Oranje, 
maar dan sla je zestien eeuwen aan cruciale geschiedenis die 
daaraan voorafgingen over.’
Daarom besloten de historici, archeologen en taal- en letter-
kundigen die samen het boek schreven iedere provincie een 
eigen Gouden Eeuw te geven. ‘In de negentiende eeuw hadden 
we behoefte aan een nationale geschiedenis, maar we zijn nu 
verdorie twee eeuwen verder en die geschiedenis is nog steeds 
hetzelfde. Dus ik dacht: als je nou voor elke provincie een bloei-
periode aanwijst die van bovenregionaal belang was, krijg je heel 
nieuwe perspectieven.’
Zo duurde de Friese Gouden Eeuw van 650 tot 734, toen de macht 
van koninkrijk Frisia van Vlaanderen in het zuidwesten tot het 
noordoosten van Duitsland reikte. Han Nijdam beschrijft hoe 
de Friezen de hele kuststreek bestierden en nieuwe handels-
routes ontwikkelden in het Noordzeegebied, ook wel bekend als 
de Friese Zee. De Friezen verdienden hun geld met de export van 
Friese wol en textiel, maar ook met de export van ivoor, metaal, 
wapens en slaven. Slavernij was toen nog heel gewoon. 

Dat gebeurde niet. En in 2019 oordeelde de Hoge 
Raad óók nog eens in het voordeel van Urgenda. Dit 
succes had internationale gevolgen. 
‘De Europese rechter had nog niet eerder een uit-
spraak over het klimaat gedaan, in Zwitserland ge-
beurde dat vervolgens wel. Iedereen hield dan ook 
z’n adem in, en uiteindelijk volgde het Hof de Neder-
landse lijn: klimaat is een mensenrecht en als een 
staat niet genoeg doet om klimaatverandering te-
gen te gaan dan wordt dit recht, dat is vastgelegd in 
het Europees Verdrag voor de Rechten van de Mens 
(EVRM), geschonden.’
Deze uitspraak heeft grote gevolgen. ‘Landen waar 
rechters nog terughoudend zijn om het EVRM zo 
uit te leggen, hebben nu een Europese uitspraak 
voor zich liggen. Ik verwacht nog veel meer klimaat-
zaken.’
Het onderzoek van Stolk is gericht op de toegang 
van belangengroepen tot het Nederlands recht. ‘Ne-
derland is bijzonder omdat in theorie belangenor-
ganisaties als partij naar de rechter mogen en daar 
opkomen voor groepen mensen en zelfs de hele sa-
menleving. Dat is heel vooruitstrevend. In de mees-
te landen is dat niet op deze schaal mogelijk.’
Er zitten wel mitsen en maren aan die toegang. ‘Een 
kwestie is dat je met een zaak mogelijk naar de civie-
le - of bestuursrechter kan. Als er één “rechtsgang” 
was voor het procederen tegen de overheid dan was 
the sky the limit. Je zou dan als belangenorganisatie 
tegen alles wat de overheid besluit kunnen proce-
deren. Uiteindelijk kun je toch alleen over individu-
ele zaken bij de bestuursrechter procederen. In een 
stikstofzaak lukt dat het dan nog wel om iets te re-
gelen dat het individuele overstijgt. Want door ju-
ridisch bezwaar te maken tegen een bouwvergun-
ning van een boer, kun je het landelijk beleid aan-
vechten. De komst van een bedrijf heeft namelijk 
direct invloed op planten en dieren: op de leefom-
geving van een groep mensen.’
Maar rond bijvoorbeeld vreemdelingenrecht en 
het recht op een uitkering is het heel lastig om 
overheidsbeleid te veranderen. ‘Bij de toeslagen-
affaire had een belangenorganisatie nooit naar de 
bestuursrechter gekund. Ieder slachtoffer heeft 
namelijk een individueel besluit gekregen, iets 
waartegen je kunt procederen. Dat daarachter dis-
criminerend overheidsbeleid zit, kan een belangen-
organisatie niet aanvechten.’
‘Soms lukt het toch. In de zaak rond de vluchtelin-
genopvang in Ter Apel ging Vluchtelingwerk Ne-
derland naar de civiele rechter. Dat zou eigenlijk 
niet moeten kunnen, want vluchtelingen kunnen 
in theorie bij de bestuursrechter procederen over 
de kwaliteit van de opvang. De civiele rechter be-
paalde echter dat we van vluchtelingen die in de 
open lucht moeten slapen niet mogen verwachten 
dat ze een beroepsschrift schrijven.’
Het recht moet ruim toegankelijk zijn voor belan-
genorganisaties, vindt Stolk. ‘Dat draagt bij aan de 
rechtsgelijkheid en -bescherming. Wel vind ik dat, 
zeker bij de civiele rechter, het normale procesrecht 
te vaak wordt toegepast op zaken waar dat niet echt 
hoort, alsof het om een gekochte niet deugende 
koelkast gaat. We moeten echt nadenken over een 
vorm van constitutioneel procesrecht in zaken te-
gen de overheid die gaan over het algemeen belang 
zoals het klimaat en stikstof, bijvoorbeeld door een 
beroep tegen algemene wet- en regelgeving van de 
overheid mogelijk te maken. Dat vergt echter een 
wetswijziging. Het is de vraag of de politiek daar 
aan wil. Vanwege de toeslagenaffaire is er wel een 
politieke beweging om de toegang naar de rechter 
makkelijker te maken.
‘Tegelijkertijd zijn er in de Tweede Kamer ook mo-
ties van SGP, BBB en JA21 aangenomen die juist de 
toegang van belangenorganisaties tot de rechter 
beperken. De Kamer wil namelijk niet te veel “poli-
tieke” geschillen in de rechtbank. Ik snap die span-
ning ook wel. De Kamer denkt dan: hallo, mogen 
politici nog besluiten nemen?’

Rowie Stolk, Procederende belangenorganisaties 
in de polder: Een interdisciplinair perspectief op de 
toegang tot de rechter. Promotie was op 23 april

Waarom de Gouden Eeuw afschaffen, als je er ook elf 
bij kunt bedenken? Dat deed de Leidse historicus Louis 
Sicking samen met elf collega’s in een net verschenen 
boek. ‘We moeten af van dat eeuwige Randstad-denken.’

D O O R  M A R C I Ë L L E  V A N  D E R  K R A A N

Sicking: ‘Ik zie de Gouden Eeuw als een medaille met twee kanten: 
bloei voor de een, kan ongunstig zijn voor de ander. We hebben 
een aantal hoofdstukken zelfs juist vanuit die negatieve kant 
geschreven.’
Want terwijl de Friezen mensen tot slaaf maakten, werden 
Zeeuwen in de negende eeuw juist tijdens de plundertochten van 
de Vikingen als slaaf verhandeld. ‘Niemand zal daar met plezier 
op de Vikingen hebben staan wachten’, zegt Sicking. ‘Het is niet 
vreemd dat Zeeland slachtoffer werd: een delta vaar je makkelijk 
binnenkomt. Ze waren niet alleen slachtoffer, maar bouwden ook 
forten om zich tegen de Vikingen te verdedigen. We denken dat de 
Vikingen die van ze hebben afgekeken, want de ringwalburgen, 
zoals de forten heten, staan ook in Denemarken.’
‘Gouden Eeuw’ is een kneedbaar begrip: culturele bloei kan ook 
sterk van belang zijn. ‘Limburg is midden in de twaalfde eeuw de 
kraamkamer van de Nederlandse literatuur om de simpele reden 
dat het eerste literaire Nederlandse werk daar op schrift is gesteld.’
De vele kloosters waar monniken druk bezig waren met het 
schrijven van teksten en de adel die steeds meer behoefte kreeg 
om te lezen in eigen taal, speelden daarbij een belangrijke rol. ‘In 
de tijd van Karel de Grote (768-814) toen Europa met veel bloedver-
gieten werd verenigd, was de driehoek Aken-Luik-Maastricht het 
centrum van de Europese macht. Karel liet daar een paleisschool 
bouwen, waardoor het onderwijs in de negende eeuw daar al op 
een hoog niveau stond. We hadden net zo goed die eeuw als de 
Gouden Eeuw van Limburg kunnen kiezen.’
De auteurs willen geen alternatieve nationale geschiedenis bieden. 
‘Het gaat erom dat er veel meer perspectieven op de nationale 
geschiedenis mogelijk zijn. Veel ontwikkelingen waarvan gedacht 
wordt dat ze zijn begonnen in Holland, hebben een voorgeschie-
denis in andere provincies. Zonder de impuls van de zeevaart in 
Kampen op de Zuiderzee, de Gouden Eeuw van Flevoland, kun je de 
opkomst van de zeevaart in Amsterdam niet begrijpen. 
‘Door de nationale geschiedenis te laten starten met de Neder-
landse Opstand, vergeet je dat Gelderland er al een halve eeuw 
strijd op had zitten. Dus “De Opstand” kan net zo goed “De Tweede 
Opstand” heten. Gelderse historici roepen dat natuurlijk al jaren.
‘We moeten af van dat eeuwige Randstad-denken. De andere 
regio’s mogen wel wat meer aandacht krijgen. Na twee eeuwen 
lang te hebben geluisterd naar hetzelfde riedeltje, mag de natio-
nale geschiedenis wel eens worden opgeschud.’

Louis Sicking (red.), Elke provincie een eigen Gouden Eeuw. De bloeipe-
riodes van Nederland, 7de-21ste eeuw. Prometheus, €25
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I N T E R V I E W N I E U W S

Op 6 mei is het tweeëntwintig jaar geleden dat Pim 
Fortuyn werd vermoord. Leonard Ornstein werkt aan 
een proefschrift over de politicus die opschoof van 
kneiterlinks naar controversieel rechts. ‘Wilders is 
geen politiek kind van Fortuyn, hooguit een neefje.’

D O O R  S J O R S  S C H A A P

F O T O  A N P / J O O S T  V A N  D E N  B R O E K

Pim was het geluid van de straat

Twee dagen na de moord op Pim Fortuyn hangt 
een inwoner van Nieuwegein bloemen op bij 
verkiezingsposters van de LPF

‘E r is een politiek voor- en na Pim’, beaamt Fortuyn-biograaf 
Leonard Ornstein (68) in de kantine van de Tweede Kamer. 
‘Zijn verschijning betekende echt een nieuw moment. Een 
kantelpunt.’ Grofweg ieder kwartier benoemt Ornstein, 

ook gelauwerd journalist – hij interviewde zowel Poetin als Desmond Tu-
tu – een manier waarop het fenomeen ‘Fortuyn’ de Nederlandse politiek 
onherroepelijk veranderde.
Het eerste voorbeeld komt, heel tastbaar, al met het betreden van het 
Kamergebouw – bij de draaideuren-met-gezichtsherkenning: ‘Na Pims 
dood is de beveiliging serieus aangescherpt.’ Later volgen Fortuyns lei-
derschap van de eerste explosief-populaire, nieuwe politieke partij, de 
kritieken op- en provocaties van de media, en het ageren tegen de Haag-
se cocon – allemaal politieke middelen die door hem normaal werden.
Zo blijft Pim Fortuyn relevant. Ook bijna 22 jaar na zijn dood, op 6 mei 2002. 
Dat onderschrijft Ornstein natuurlijk (‘zijn politiek was totaal nieuw, re-
volutionair’), die op het tweede deel van zijn Fortuyn-biografie promo-
veert. Het eerste deel (over zijn jeugdjaren) verscheen in 2012, deel twee 
volgt hopelijk volgend jaar. ‘Dat is de bedoeling.’
Promovendus-annex-parlementair verslaggever Ornstein zit met zijn 
felgekleurde notitieboekje voor zich. Hij lijkt thuis in de Kamer, al sinds 
1985 zijn jachtterrein voor nieuws, onder meer voor Het Parool, Vrij Ne-
derland en Buitenhof. 
Hoewel hij zijn horloge heeft afgedaan, blijft hij tussendoor op zijn tele-
foon kijken. ‘Sorry’, zegt hij nadat hij voor de tweede keer tijdens het in-
terview wegloopt om te telefoneren. ‘Dit moet echt even.’

Waar was u toen Pim Fortuyn werd vermoord?
‘Ik was in het AMC in Amsterdam, want mijn zoon had hartfalen, hij zweef-
de op het randje van de dood. Bij de kinderafdeling stonden allemaal dok-
toren om me heen die voor zijn leven vochten. Toen ik een paar minu-
ten over zes over de aanslag hoorde, zeiden die doktoren meteen: “Niet 
mee bemoeien. Laat dit. Jij bent nu met je zoon, niet met Pim Fortuyn.”
‘Dat hij was neergeschoten ging bij mij door merg en been. Want ik had 
Pim daarvoor nog gezien. Die dagen vocht mijn zoon voor zijn leven, 

maar hij heeft het overleefd. Pim niet. Nooit heb ik, godzijdank, zoiets 
heftigs meegemaakt.’
De emotionele herinnering wordt snel verdrongen door trots. Met zicht 
op het neon-verlichte universiteitslogo op het Wijnhavengebouw ver-
telt Ornstein hoe diezelfde zoon nu aan de Leidse universiteit studeert.
Als parlementair verslaggever was hij destijds bezorgd om de ontwikke-
lingen rond Fortuyn: ‘Ik koos geen partij. Ik werkte bij Vrij Nederland, dus 
ik liet het allemaal op me afkomen. Maar ik dacht wel, hoe gaat dit in vre-
desnaam allemaal aflopen? Daar was ineens een nieuwe partij die enorm 
belangrijk werd, en Fortuyn moest die toen in een paar maanden in elkaar 
zetten. Tegenwoordig weten we niet meer anders, maar toen begon het.’

Ornstein wisselt van ooggetuige naar historicus, en benadrukt de con-
text waarbinnen Lijst Pim Fortuyn werd opgebouwd. Tweeëntwintig jaar 
geleden werd de politiek nog door grote partijen bepaald, en speelden 
traditionele media nog een centrale rol in het publieke debat – cruciale 
punten om deze geschiedenis te doorgronden.
‘Destijds volgden de politieke ontwikkelingen nog keurig de lijntjes van 
de gevestigde partijen. Dat waren goed geïnstitutionaliseerde clubs; 
geoliede machines die al 30, 40, 100 jaar draaiden. Van de PvdA, het CDA, 
en tot de SGP aan toe. Als iemand dan Kamerlid wilde worden, werd echt 
even goed gekeken of hij of zij dat wel echt kon.’ Zorgvuldigheid die Pim 
zich tussen februari, toen hij aankondigde een nieuwe partij te starten, 
en mei 2002 (verkiezingen) niet kon veroorloven: ‘Hij moest in record-
tijd van alles bij elkaar schrapen. Hij moest een heleboel mensen zoe-
ken, allemaal uit zijn netwerk, en die kende hij amper. Natuurlijk werd 
dat een rommeltje.’ 
‘Het internet bestond bovendien nog maar net, en er waren ook geen 
mobiele telefoons zoals nu. Hij had zo’n heel klein Nokia’tje, maar bel-
len was duur. Zéker naar een huislijn, dan was je een vermogen kwijt: dat 
kostte zomaar 2 euro per minuut. Dus hij deed alles met de fax. Eerst nog 
op goedkoop, glad papier, waarop de inkt ging vlekken en vervaagde.
‘Stapels van dat papier liggen nu in het Stadsarchief Rotterdam, waar in 
totaal dertig meter archiefmateriaal staat. Bij een bezoek aan Fortuyns 

monumentale pand “Palazzo di Pietro” ben ik op de 140 dozen gestuit, 
en toen heb ik toestemming aan de familie gevraagd.’

Gaat u Volkert van der Graaf ook interviewen?
‘Ik probeer ook zijn medewerking te krijgen. Dus ik zal het wel proberen. 
Het zou interessant als dat lukt. 
‘Maar het gaat over het leven van Pim. Hij was politiek fascinerend en 
heeft zo’n beetje alle richtingen geproefd. Hij is socialist geweest, maar 
ook liberaal. Hij komt uit een christendemocratisch nest. Maar qua libe-
rale gedachten was hij zo’n beetje D66.
‘Hij heeft 54 jaar geleefd, maar voor mijn gevoel heeft hij die leeftijd wel 
twee of drie keer behaald. Hij was altijd hard aan het werk, altijd bezig. 
Hij las boeken over de meest uiteenlopende onderwerpen, heeft veel le-
zingen gegeven en heel veel brieven geschreven. Dus eigenlijk verveel je 
je nooit met Pim.’

Sommige Fortuynisten achten de media, waar u onderdeel van was, 
verantwoordelijk voor de moord.
‘In de eerste plaats daagde Fortuyn zelf de media uit. Het was natuurlijk 
zo dat Job Frieszo, bijvoorbeeld, in het NOS Journaal het partijprogram-
ma van de extreemrechtse politicus Janmaat omhooghield (na de kritiek 
die volgde toen Fortuyn voorstelde Artikel 1 van de grondwet te schrap-
pen, red.). Maar Pim polariseerde de media zelf ook. Híj heeft dat state-
ment gemaakt en hij was kritisch op bepaalde linkse pers. Dus het was 
niet één kant op. Hij deed dat ook zelf.
‘Na de dood van Fortuyn kwam toen een groot intern onderzoek bij de 
NOS, waarin werd afgevraagd of we niet te veel in die Haagse bubbel za-
ten en niet genoeg naar buiten keken. Dat rapport heette De straat en de 
staat. We hadden te weinig naar de straat geluisterd. En Fortuyn was het 
geluid van de straat.
‘Ik heb in Kennemerland, waar Pim ook vandaan komt, op school geze-
ten. En daar zie je het ook – de PVV is daar nu de grootste partij, terwijl 
iedereen daar vroeger hartstikke links was. De mensen zijn er compleet 
vervreemd van de politiek.’

Fortuyn was zelf ook kneiterlinks: hij flirtte met partijen als de CPN 
en doceerde als “Professor Pim” tien jaar marxistische sociologie. 
Waarom is hij daarna naar controversieel rechts bewogen?
‘Ten eerste raakte hij teleurgesteld in sommige mensen, met name over 
omgangsvormen. Hij was ontevreden over hoe mensen op hem reageer-
den. Hij was natuurlijk een man die alles bombastisch en vol zelfovertui-
ging bracht. Maar dan zag hij bijvoorbeeld bij een vergadering van de Pv-
dA mensen zo kijken van: “Wat doet die man hier?”’
‘Maar ook zijn persoonlijke overtuigingen veranderden. Volgens hem 
werkte het op een gegeven moment allemaal niet meer zoals de socia-
listen dat in de jaren zeventig dachten: dat je met nationalisaties of met 
arbeidersmacht dingen kunt veranderen. Daar zag hij steeds meer de 
beperkingen van.’

Toch leverde hij later felle kritiek op het privatiseren van nutsbe-
drijven, een klassiek socialistisch standpunt.
‘Inderdaad. Want er kwam een paars kabinet aan de macht, ook met de 
PvdA. Uitgerekend zij waren bezig met de privatisering van het telefoon-
net, de post, het openbaar vervoer et cetera. Dat was juist heel stom. For-
tuyn zei: die nutsbedrijven kunnen nooit concurreren. Nou, dat heb-
ben we de twintig jaar daarna wel gezien. De trein rijdt nog altijd niet 
op tijd maar de NS is wel verzelfstandigd. En er moet nog steeds geld van 
de overheid naartoe.
‘Deze week las ik dat de rechtstreekse treinverbinding tussen Nederland 
naar Zwitserland is afgeschaft, terwijl we moeten stoppen met vliegen. 
Dan weet ik: daar zou Fortuyn dus onmiddellijk op ingesprongen zijn. 
Daar was hij héél goed in. Hij wees altijd op de hypocrisie in de politiek. 
En dan zei hij: “Ja, hallo, je roept dit, maar wat is het gevolg?”’

Ook de PVV wordt economisch links genoemd.
‘De wachtlijsten in de zorg waren destijds een groot onderwerp. Pim be-
gon zich daar ook over op te winden. En de zorg is ook een groot punt 
van de PVV.’
‘Maar er zijn belangrijke verschillen. Fortuyn was een eenling in de po-
litiek, maar wel met een partij. Dus niet zoals de PVV, met Wilders die nu 
zegt: “Ik ben alles, ik bén de PVV.” Fortuyn wilde wél ingebed in een par-
tij zijn, hij wilde gecontroleerd worden; hij vond niks leuker dan debat-
teren. Bij Leefbaar Nederland voelde hij zich te veel ingesnoerd, dus be-
gon hij teksten te roepen als “Nederland is vol.” Maar hij hield van tegen-
spraak, ook in de PvdA en de LPF.’

Op het gebied van immigratie en identiteitspolitiek komen Wilders 
en Fortuyn meer overeen. Kunnen we Wilders op dat gebied als zijn 
erfgenaam zien?
Fel: ‘Nee, dat vind ik echt onzin. Wilders is geen politiek kind van Fortuyn. 
Pim was de eerste met de identiteitspolitiek, dus wat dat betreft kunnen 
we het neefjes van elkaar noemen. Je kan ze geen politieke broers noe-
men, zo direct is het niet. Er zijn nu partijen die veel extremer zijn dan 
wat Pim ooit geweest is. Hij wilde wel iets van beperking aan de immi-
gratie, maar heeft ook nog voor een generaal pardon voor asielzoekers 
gepleit. Dat zou Wilders nu niet roepen.’
Behoedzaam: ‘Maar nu moet ik oppassen. We kunnen die vergelijkingen 
niet zomaar trekken. Dat vinden mijn promotoren Henk te Velde en Die-
derik Smit niet goed. Zij zeggen steeds: “Pas daar nou mee op. Je werkt 
aan een proefschrift, een serieus historisch werk.” Dus ik volg netjes de 
academische regels; deze dingen moet je altijd in hun historische con-
text plaatsen.’

Rechten moet 
vijf miljoen 
bezuinigen
De faculteit Rechten moet fors bezuini-
gen op onderwijs en onderzoek maar 
ook op ondersteunend personeel. In 
totaal heeft de faculteit vijf miljoen 
euro minder te verdelen dan in 2023. 
‘Dit is een enorme taakstelling.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Rechten moet zo stevig gaan bezuinigen om-
dat studenten minder studiepunten halen. 
De instroom is iets gedaald en mede door het 
bindend studieadvies haken veel studenten 
voortijdig af. 
Het bestuur rekende uit dat in 2025 de insti-
tuten van de faculteit voor onderwijs 17,5 fte 
minder beschikbaar hebben, bleek maandag 
tijdens de faculteitsraadsvergadering. Rech-
ten moet deze zogeheten taakstelling invul-
len: dat betekent meer verdienen of bespa-
ren. 
Gertjan Boshuizen van het bestuur liet eer-
der al weten dat ‘we sowieso geen mensen 
willen laten afvloeien’. De oplossing wordt 
gezocht in het voorlopig niet invullen van be-
paalde vacatures en natuurlijk verloop. Ook 
gaat de faculteit bestuderen in hoeverre de 
middelen van de stimuleringsbeurzen, de 
afdelingsreserves en andere financierings-
bronnen kunnen worden ingezet.
‘Wat mij zorgen baart’, zei personeelsraads-
lid Tim Verdoes, ‘is dat er in het besparings-
plan alleen wordt ingegaan op onderwij-
zend personeel. Er is echter ook een enorme 
taakstelling voor het ondersteunend en be-
heerspersoneel (OBP). We gaan er volgens de 
stukken vanuit dat 20 fte OBP moet afvloei-
en. Voor dit personeel ontbreekt een model.’
Ze hebben ook geen reserves die ze kunnen 
aanwenden, aldus Verdoes. ‘De bezuinigin-
gen op het OBP zijn toch een beetje de achil-
leshiel van het bespaarplan. Hoe wordt die 
bezuiniging vormgegeven? Er staat maar een 
halve alinea over in het stuk.’
Boshuizen erkende dat voor die bezuini-
ging nog geen definitief plan was. De uitga-
ven voor onderwijs worden in het zogehe-
ten Behoefte Onderwijs en Onderzoek Model 
(BOOM) verdeeld. Als er minder geld beschik-
baar is, zie je dat wel in de verdeling over de 
instituten terug, maar niet voor het onder-
steunend personeel. ‘We zijn nog gesprekken 
aan het voeren met de stafafdelingen over 
hoe er daar bespaard kan worden. We zijn 
ook afhankelijk van natuurlijk verloop. Als 
dat niet hard genoeg gaat, moeten we kijken 
naar andere maatregelen.’
Mariska Costeris, de financiële controller van 
de faculteit, had daar nog een aanvulling op. 
‘Ik hoorde 20 fte vallen, maar niet de hele be-
zuiniging bij de staf is noodzakelijkerwijs in 
de vorm van aanstellingen. Er zijn ook veel 
materiële lasten, we gaan zorgvuldig kijken 
of we die kosten kunnen terugbrengen. Er 
worden bijvoorbeeld tonnen uitgegeven aan 
het organiseren van tentamens. We hopen 
die kosten significant terug te brengen. Ove-
rigens is het zo dat we BOOM voorrang geven 
omdat de instituten zekerheid moeten heb-
ben over het aannemen van personeel voor 
het volgende collegejaar.’
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N I E U W S W E T E N S C H A P

Andries Hiskes schreef een 
proefschrift over de weergave 
van gehandicapte, misvormde en 
vervallen lichamen in beeldende 
kunst, literatuur en film. ‘Mensen 
verwachten dat je zachtaardig 
en lief bent, want je zit al in een 
rolstoel.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Een gehandicapte is nooit een normaal mens

‘I k heb zelf een handicap’, zegt Andries Hiskes, docent 
verpleegkunde aan De Haagse Hogeschool en net ge-
promoveerd aan de Universiteit Leiden. ‘Cerebrale pa-
rese: dat betekent dat ik voor of tijdens de geboorte een 

beschadiging aan de linkerkant van mijn hersenen heb opgelo-
pen. Met als gevolg dat ik motorisch beperkt ben in mijn rechter-
been en -arm. Hemiplegie heet dat.
‘Als ik fiets, doe ik dat op een driewieler. Dan wordt er vaak 
naar je gewezen of gekeken. Zeker door kinderen, die zeggen 
gewoon: “Mama, wat is dat?” Als er vaak naar je gewezen wordt, 
verander je. Je krijgt een soort bewijsdrang om mee te komen 
in de maatschappij. Ik vertoonde compensatiegedrag door als 
tiener bijvoorbeeld serieus met school bezig te zijn.
‘Later leerde ik om mijn handicap te omarmen, ermee te spelen 
zelfs. Ik kan het ook inzetten. Als er in de Efteling enorme rijen 
voor attracties staan, bijvoorbeeld, kan ik voorrang krijgen.
‘Ik geef nu onderwijs en bij een vak kwam een student binnen-
rijden in een rolstoel. Het was een Stephen Hawking-ach-
tige situatie: deze vrouw drukte op gekleurde knoppen om 
zinnen te maken. Haar aanwezigheid deed heel veel in de groep 
studenten. Ze staarden haar aan. 
‘De vrouw werd uitgesloten, maar niet in de zin van: “We 
mogen jou niet.” De uitsluiting was indirect. Als studenten een 
biertje gingen drinken, vroegen ze haar niet mee. Het is een 
heel onbewust proces. Je leeft als gehandicapte in een schaduw-
wereld, in een systeem dat je over het algemeen benadeelt.
‘Ik zie op de hogeschool veel studenten met een handicap. Het 
valt me op dat de onderwijsinstellingen relatief veel aandacht 
schenken aan zogeheten functionalistische maatregelen: extra 
tijd bij tentamens, zorgen voor rolstoeltoegankelijke voorzie-
ningen. Maar hoe we sociaal met gehandicapten omgaan, is 
veel minder onderwerp van gesprek. Kunst kan dit soort vraag-
stukken heel goed adresseren.’

Still uit The Elephant Man uit 1980, met John Hurt in de r0l van Joseph Merrick

De kantines bij de bètafaculteit zijn te duur en te 
vaak gesloten, vindt de faculteitsraad. Maar het 
Universitair Facilitair Bedrijf belooft beterschap.

D O O R  M A R K  R E I D

De faculteitsraad van Wiskunde en Natuurwetenschap-
pen stelde in een notitie kritische vragen over de hoge 
prijzen en de krappe openingstijden van de kantines 
op de bètafaculteit. Op dit moment sluiten alle kanti-
nes al om twee uur ’s middags, terwijl er op het Bio Sci-
encepark weinig tot geen andere plekken zijn om eten 
te kopen. Verder vraagt de raad zich af of er meer maal-
tijden in plaats van snacks in het menu kunnen komen 
en meer opties voor verschillende dieetwensen.
In een uitgebreide presentatie gaan twee medewerkers 
van het Universitair Facilitair Bedrijf (UFB) in op de vra-
gen van de raad. Ze beginnen al met goed nieuws. Na 
de verbouwing van het Gorlaeus keert niet alleen het 
restaurant terug naast de collegezalen, maar wordt ook 
de ‘Brasserie Science’ geopend.
Die laatste zal de meeste dagen tot zeven uur ’s avonds 
open zijn, afhankelijk van de klandizie. Hoofd bedrijfs-
voering Susanne van der Pluijm: ‘Het is aan ons om daar 
te gaan eten om te zorgen dat het ook tot zeven uur 
open kan blijven.’
De medewerker van het UFB geeft toe dat de menu-op-
ties op de bètafaculteit de laatste jaren inderdaad be-
perkt waren. Grootste oorzaken hiervan zijn de ver-
bouwingen en de beperkte faciliteiten in de huidige 
kantines, problemen die met de heropening van het 

restaurant in ‘de schotel’ verholpen zullen zijn. Het hui-
dige Bèta-café en de kantine in het Huygensgebouw 
worden gesloten.
De raad had ook kritiek op het gebrek aan goedkope op-
ties in de kantines, maar volgens het UFB blijkt uit een 
vergelijking met andere universiteiten in de Randstad 
dat het eten in Leiden even duur of zelfs goedkoper is 
dan het gemiddelde. ‘Uit deze cijfers lijkt naar voren te 
komen dat de prijzen vergelijkbaar zijn met andere uni-
versiteiten, maar de kantines worden toch als erg duur 
ervaren door studenten’, aldus personeelsraadslid Tes-
sa Gote. ‘Zit er een kloof tussen het UFB en de student?’
‘Ik weet dat mensen het duur vinden, maar ik kan het 
niet goedkoper maken. We hebben geen winstoog-
merk, en ik moet wel het personeel betalen’, antwoordt 
de UFB-medewerker.
Wel kan ze begrijpen dat sommige prijzen niet hele-
maal aansluiten bij de kantine-sfeer van het restaurant 
in het Huygens. ‘Als je naar een voetbalwedstrijd gaat, 
ben je ook bereid om zeven euro voor een biertje te 
betalen, omdat dat bij die ervaring aansluit. De nieu-
we restaurants gaan niet lijken op een kantine, en slui-
ten dus qua beleving meer aan op de prijs. Je kan er de 
tijd nemen. Je kan zelfs met groepen tafels reserveren.’
Op de vraag van de raad of er meer glutenvrije opties 
kunnen komen antwoorden de UFB-medewerkers dat 
de nieuwe restaurants meer plek hebben om met een 
variatie aan dieetwensen om te gaan, en dat iedereen 
de staf in het restaurant vragen kan stellen over allerge-
nen of andere verzoeken. Verder kunnen studenten en 
medewerkers die mee willen denken over het aanbod 
van de kantines zich aanmelden voor een online panel.

‘ In een voetbalstadion betaal je ook 
zeven euro voor een biertje’

Rechten overweegt avondcolleges
Rechten gaat meer onderwijs geven en dat bete-
kent dat er meer ruimte nodig is in het krap 
bemeten Kamerlingh Onnes Gebouw (KOG). Het 
bestuur wil meer avondcolleges van zeven tot 
negen. ‘Erg familieonvriendelijk, en niet wense-
lijk voor studenten’, reageerde de faculteitsraad.

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

‘Er komen extra contacturen in de nieuwe bachelor 
voor de studenten in bachelorjaar een en twee’, zei Jan 
Crijns, de portefeuillehouder onderwijs in het rechten-
bestuur, maandag tijdens de faculteitsraadsvergade-
ring. ‘Dat zie je ook terug in de roostering. Het KOG is 
nu al aan de krappe kant, meer colleges inroosteren is 
problematisch. De vraag aan de raad is: mogen we in 
sommige gevallen colleges van zeven tot negen in de 
avond plannen? Het zal niet het favoriete tijdstip zijn 
voor docenten, maar wellicht wel voor studenten. Een 
deel vindt het misschien wel prima.’
Crijns legde uit dat het waarschijnlijk om werkcolleges 
gaat en niet om grote hoorcolleges. ‘Dat laatste lijkt me 
geen goed idee.’
‘Ik geef al ’s avonds college en ik vind het heel erg fami-
lieonvriendelijk’, reageerde personeelsraadslid Cecily 

Rose. ‘En ook niet wenselijk voor studenten. Een deel 
van hen woont best ver weg.’
Personeelsraadslid Lara Hartman-Ohnesorge: ‘Er zijn 
ook studenten die zich niet heel erg prettig voelen als 
ze ’s nachts moeten reizen. We moeten ook rekening 
houden met hun gevoelens.’
Studenten werken en sporten ook ’s avonds, aldus 
personeelsraadslid Kirsten van der Tol. ‘Als de colle-
ges niet verplicht zijn, dan komen er weinig studen-
ten. En verplichte colleges op dat tijdstip, dat lijkt me 
heel moeilijk.’
‘Het lijkt me geen goed idee’, zei Carleyn Zengerink van 
studentenpartij ONS. ‘Ik vind het heel erg laat. De stu-
diedag mag best om zeven uur stoppen. Ik heb nu een 
werkcollege tot zeven; onder etenstijd en nu ben ik al 
moe na dat college, laat staan als je nog tot negen uur 
door moet. Een andere oplossing is beter.’
Het is ook voor de kwaliteit van het onderwijs niet goed 
dat een vermoeide docent aan een aantal slaperige stu-
denten college moet gaan geven, vond de raad. 
‘Nou, het signaal is helder’, reageerde Crijns. ‘Dit heeft 
niet de voorkeur, dat gaan we doorgeven aan de roos-
termakers. Maar we moeten ergens ruimte vinden.’ De 
faculteit is aan het kijken of er in andere gebouwen, 
bijvoorbeeld in het Lipsius, werkcolleges kunnen wor-
den gegeven. 

Onlangs werd medewerkers van Rechten gevraagd een 
enquête in te vullen met de titel ‘Kiezen uit verschil-
lende soorten werkplekken: wat vind jij?’. Het doel 
van de faculteit is namelijk ‘om flexibele en veelzijdige 
ruimtes te creëren die verschillende soorten werk en 
samenwerking ondersteunen’. 
‘We nemen aan dat deze tekst een eufemisme is voor 
flexplekken?’ vroeg personeelsraadslid Cecily Rose.  
‘Er is niet gecommuniceerd wat precies de reden is voor 
deze enquête die een beetje verstopt zat in de facultaire 
nieuwsbrief. Overweegt het bestuur van vaste kamers 
over te gaan naar flexplekken? Dat zou een ingrijpende 
en onwenselijke beslissing zijn.’ 
Personeelsraadslid Gelijn Molier: ‘Een faculteitsgebouw 
met alleen maar flexplekken zou een doemscenario 
zijn. Bij de VU is dat gebeurd. Met enige overdrijving 

kun je stellen dat daar de hoogleraar een plankje voor 
vijf boeken heeft, die moet die dan wel ’s avonds in zijn 
rugzak stoppen en weer mee naar huis nemen. Deze 
persoon bleef vervolgens maar thuiswerken. Wellicht 
was dat precies wat het management daar wilde: het 
totaal wegvallen van structuur en cohesie. We zijn geen 
consultancykantoor.’
Volgens Gertjan Boshuizen van het bestuur was het 
niet de bedoeling om vaste kamers af te schaffen. ‘Er is 
inderdaad een enquête uitgezet. We zijn namelijk bezig 
om te kijken op welke plekken we wat meer flexplekken 
kunnen creëren.’
Het bestuur beloofde de uitkomsten van de enquête in 
de volgende faculteitsraad te bespreken. ‘Het is niet de 
bedoeling dat alles richting flexplekken gaat.’

Zorgen over flexwerkplekken: ‘We zijn geen consultancykantoor’

Hiskes promoveerde vorige week op hoe gehandicapte, 
misvormde en vervallen lichamen worden weergegeven in 
beeldende kunst, literatuur en film en wat we daarvan kunnen 
leren. In het proefschrift beschrijft hij onder meer de film 
The Elephant Man van David Lynch. Deze film gaat over Joseph 
Merrick, een misvormde man die in de negentiende eeuw in 
Londen leefde. Zijn hoofd en handen hadden enorme vergroei-
ingen en hij werd in een freakshow tentoongesteld als ‘half 
man, half olifant’.
Hiskes: ‘Zijn lichaam was zo bijzonder, dat bezoekers ervoor 
wilden betalen om het te zien. Mensen schrikken van hem of 
zijn erdoor geboeid. Daar moet Merrick vervolgens weer op 
reageren.’
De arts Treves haalt Merrick naar zijn ziekenhuis waar hij 
opnieuw wordt tentoongesteld in een andere context: name-
lijk als een medische curiositeit in een auditorium aan artsen 
en studenten. Merrick was een gevoelige, ingetogen en intelli-
gente man die vriendschap met Treves en zijn vrouw ontwik-

kelde. ‘Maar die eigenschappen komen niet naar voren omdat 
het steeds om zijn misvormde lichaam gaat’, vertelt Hiskes. 
‘Merrick kan niet verschijnen zonder dat het een performance 
wordt.’
Walging creëert weliswaar afstand, maar wekt ook fascinatie 
op bij mensen. ‘Ik denk dat een sterke reactie op misvorming 
en verval in het lichaam van een ander ook betrekking heeft op 
je eigen lichaam. Uiteindelijk gaat iedereen dezelfde kant op, 
elk lichaam takelt af. Die teloorgang is een universele toestand. 
Daarom kan het lastig zijn het te moeten aanschouwen.
‘Mij gaat het niet om het morele oordeel op die walging, maar 
hoe deze emotie tot stand komt en werkt. Als een persoon 
walgt van een gehandicapt of misvormd lichaam kan dat ook 
toegang tot een open gesprek bieden. Dat vind ik belangrijker 
dan bepalen wat een sociaal wenselijke reactie zou zijn. Als je 
dat soort gesprekken gaat voeren, komen er ook mogelijkheden 
voor het aanpakken van sociale uitsluiting.’
Volgens Hiskes is er in The Elephant Man weinig ruimte voor 
de complexiteit van de mens achter de handicap en blijft 
Merrick een object om naar te staren. ‘Op het einde van de 
film is hij samen met Treves te gast bij een theatervoorstel-
ling. Een bevriende actrice draagt het stuk op aan Merrick 
die niet lang daarna zou sterven aan zijn aandoening. Treves 
zegt tegen Merrick: “Het is oké, sta op! Neem het applaus in 
ontvangst.” Dat lijkt goedbedoeld, maar het is tegelijkertijd 
ironisch. Merrick wordt al zijn hele leven op deze wijze tentoon-
gesteld. “Sta op!” verwijst naar zijn tijd in de freakshow waar 
de eigenaar precies hetzelfde commando gaf. Dat thema blijft 
herhaald worden.’
Hiskes vindt het ook opvallend dat Merrick in de film steeds 
maar zo zacht, wijs en gevoelig is. ‘Dat zie je ook veel terug in 
negentiende-eeuwse literatuur, denk aan het zieke jongetje 
Tiny Tim in A Christmas Carol van Dickens: een wijs en mild 

karakter in een gehandicapt lichaam. Gehandicapte personages 
krijgen niet dezelfde diepgang als “normale” personages – óók 
in hedendaagse films en literatuur – en dat kan doorwerken 
in de realiteit. Mensen verwachten dat je zachtaardig en lief 
bent, want je zit al in een rolstoel. Of de gehandicapte is juist de 
schurk die wraak wil nemen. Het ontbreekt vaak aan subtiliteit. 
De gehandicapte is nooit een “normaal” mens met zowel goede 
als slechte karaktertrekken.’
De roman Me Before You (2012) van de Britse auteur Jojo Moyes 
over een rijke zakenman, die door een motorongeluk een 
dwarslaesie krijgt, is daarvan een goed voorbeeld. ‘Een vrouw 
komt bij hem inwonen en wil zijn karakter veranderen door 
hem te laten zien dat zijn leven nog wel degelijk zin heeft. Het is 
een soort Beauty and the Beast-verhaal: literatuur die het thema 
platslaat en een handicap als motor van morele transformatie 
voorstelt.’
Er zijn ook auteurs die wél oog hebben voor de gelaagdheid 
van het leven met een handicap. ‘De roman A Little Life (2015) 
van Hanya Yanagihara is een heel heftig maar ook complex 
verhaal over vier vrienden die in New York wonen: Jude, Willem, 
Malcolm en JB. Jude heeft een handicap en in het boek kom je er 
gaandeweg achter hoe dat is gebeurd. Hij is namelijk mishan-
deld in zijn jeugd en is daardoor op meerdere manieren bescha-
digd. Zijn vrienden weten dat aanvankelijk niet. Jude doet aan 
automutilatie, maar is geen eendimensionaal personage dat 
zichzelf snijdt. Hij is bijvoorbeeld ook heel egoïstisch, althans, 
dat vinden andere personages in de roman; hij heeft diepte. 
Heel anders dan het goedaardige karakter van Merrick in The 
Elephant Man.’

Andries Hiskes, Disability and its Affective Affordances: Deformity, 
Decay, Disruption, Distortion. Promotie was dinsdag 16 april

‘ Je leeft als gehandicapte 
in een schaduwwereld, in 
een systeem dat je over 
het algemeen benadeelt’
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O P I N I E

Kleine, boekloze kantoren met cleane 
minidesks en gedeelde werkruimtes 
zijn een aanval op de identiteit van 
de wetenschapper, betogen David 
Henley, Remco Breuker en Niels 
van der Salm.

Deze nieuwbouw sloopt onze gemeenschap

O p 26 maart diende de voltallige ad-
viesraad van het Leiden Institute for 
Area Studies (LIAS) collectief ontslag 
in. De raad had campagne gevoerd 

voor betere huisvesting op de nieuwe Huma-
nities Campus en wist het Managementteam 
(MT) van het Instituut aan zijn zijde te krijgen 
in de langdurige strijd tegen de plannen voor 
het nieuwe, maar volstrekt inadequate ‘Cluster 
Zuid’ dat de afgelopen jaren naast de UB verrees. 
Op 13 maart 2024 besloot het MT zich niet lan-
ger achter zijn medewerkers te scharen, en in 
lijn met het faculteitsbestuur te verklaren dat in-
zake de huisvesting ‘het gesprek was gesloten’. 
Uit protest tegen zowel de verhuizing als het ge-
brek aan inspraak besloten de leden van de ad-
viesraad daarop, de vertegenwoordiging van de 
staf van het instituut, dat zij zo niet langer kon-
den doorgaan. 
Inmiddels werd, in het licht van dit fait accompli, 
 medewerkers opgedragen zich te schikken in 
de grimmige taak van het weggooien van boe-
ken in voorbereiding op de verhuizing. De con-
tainers stonden al klaar.
Vanwaar dit hevige verzet tegen een spiksplin-
ternieuw gebouw? Bekijk deze virtuele rondlei-
ding maar eens op YouTube. Dit promofilmpje 
laat duidelijk zien dat het gebouw is ontworpen 
zonder enige overdenking voor het doel of de ge-

bruikers ervan. Niets toont dit beter aan dan de 
still van een wetenschapper die college lijkt te 
geven, compleet met PowerPoint, midden in een 
grote openbare ruimte, terwijl mensen kletsend 
en passerend op de achtergrond te zien zijn.
Elke student of docent zal dit onmiddellijk her-
kennen als dwaas, absurd en volkomen onwerk-
baar. Het gaat hier echter niet om de artistieke 
vrijheid van een ontwerper: het scherm in het 
promofilmpje bestaat echt, en is daadwerkelijk 
bedoeld voor presentaties.
Hoe kan zo’n magistraal stupide idee ooit voor-
bij het tekentafelstadium zijn gekomen?
Wat we hier zien is geen universiteit: dit is de be-
stuurlijke natte droom van een universiteit, ge-
creëerd door mensen die er nog nooit hebben 
gewerkt.
Alle LIAS-wetenschappers worden in gedeelde 
kantoren  gepropt: twee in een kamer van 14 vier-
kante meter of vier in een kamer van 28 vierkante 
meter. Deze ruimtes zijn zo klein dat ze tot 2010 
regelrecht in strijd zouden zijn geweest met de 
Nederlandse Arbo-norm (NEN-1824), die 8 vier-
kante meter als minimumvereiste stelde voor el-
ke kantoormedewerker van welk type dan ook. 
Sinds 2010 heeft een nieuwe versie van de NEN-
1824, gebaseerd op het principe van flexibel wer-
ken waarbij werknemers niet al hun uren aan 
hun bureau doorbrengen, de opstelling uit het 

promofilmpje nét legaal gemaakt voor perso-
neel bij een bank of verzekeringsmaatschappij. 
Maar voor universitaire docenten of hooglera-
ren, met grote persoonlijke bibliotheken, zeld-
zame documentcollecties, en studenten om te 
ontmoeten en te begeleiden, zijn deze plekken 
duidelijk onvoldoende.
Studieadviseurs (die werkelijk de hele dag door 
studenten één-op-één spreken) krijgen niet eens 
een NEN-1824 doorkijkdoos – zij krijgen een ge-
deelde flexplek. De consistent doorgevoerde idi-
otie treft zo niet alleen medewerkers, maar ook 
studenten en precies waar en wanneer ze het 
kwetsbaarst zijn.
Laten we niet vergeten dat wetenschappelijk per-
soneel rust en stilte heeft nodig om zich te con-
centreren op onderzoek en schrijven, en om (vi-
deo)conversaties te voeren zonder collega’s te 
storen; ze hebben privacy en een paar stoelen 
nodig om doctoraatsstudenten en andere stu-
denten te begeleiden. De traditionele kamer van 
een professor, met boeken en rommel, vervult 
ook een educatieve functie op zich, door belang-
rijke werken te tonen en studenten te laten zien 
waar het academische leven om draait.
Zoals het promofilmpje ontnuchterend onthult, 
zullen de krappe, gedeelde, bijna boekloze, gla-
zen kantoren in Cluster Zuid het personeel van 
deze zaken beroven. Cleane minidesks, gedeel-
de werkruimtes, en een gebrek aan privacy zijn 
schadelijk voor intellectuele prestaties. Ze zijn 
ook een daad van onteigening, een verklaring 
van minachting, en een aanval op de identiteit 
van de wetenschapper. 
Zelfs voordat ze zijn voltooid, sturen de kijkdo-
zen twee duidelijke boodschappen naar hun be-
oogde gebruikers. Ten eerste: je bent niet belang-
rijk voor deze universiteit. Ten tweede: werk hier 
niet, ga naar huis.
In april 2023 ondertekenden 103 LIAS-leden – bij-
na het gehele academische personeel – een pro-
testbrief aan rector Hester Bijl tegen het herhuis-
vestingsplan. Daarvoor was er hierover al jaren-
lang op centraal niveau via de universiteitsraad 
in niet mis te verstane bewoordingen zorg geuit. 
Naast alle bezwaren, geformuleerd in de woor-
den van de eigen missieverklaringen van de uni-
versiteit, bevatte het verzoekschrift de resulta-

Door de jaren heen is Israël een intrinsiek onderdeel geworden 
van de Europese onderwijsinfrastructuur, met name als partner 
van EU-instituten voor hoger onderwijs. Israëlische academi-
sche instellingen zijn lid van diverse Europese onderzoekscon-
sortia. Alleen al om deze reden moeten Israëlische instellingen 
verantwoordelijk worden gehouden in overeenstemming met 
de waarden die bepalend zijn voor het doel en de identiteit van 
de Europese universiteiten. Wij veroordelen de terroristische 
aanslag van 7 oktober 2023 door Hamas. Sindsdien heeft de Israë-
lische militaire reactie daarop meer dan 32.500 mensen het leven 
gekost, ruim 1,7 miljoen mensen uit hun woningen verdreven, en 
meer dan de helft van alle gebouwen in Gaza vernield of bescha-
digd. Meerdere onderwijsinstellingen zijn getroffen door bombar-
dementen, waardoor het hele school- en universiteitssysteem in 
puin ligt en veel bestuurders, academici en studenten zijn omge-
komen. Termen als ‘educide’ en ‘scholasticide’ worden steeds vaker 
gebruikt om het gerichte Israëlische geweld tegen deze onderwijs-
infrastructuur en haar personeel en studenten te beschrijven. Deze 
wandaden zijn niet onlangs begonnen en er zijn al eerder veroor-
delingen over uitgesproken. Maar de afgelopen maanden hebben 
aangetoond dat Israël geen tekenen vertoont om hiermee te 
stoppen, en dat het geweld voortduurt. De onwil van Israël om zich 
te houden aan de recente resolutie van de Veiligheidsraad en twee 
uitspraken van het Internationaal Gerechtshof maken duidelijk 
dat Israël zichzelf buiten de Europese gemeenschap van academi-
sche waarden aan het plaatsten is. In zijn uitspraak van 26 januari 
2024 benadrukte het Internationaal Gerechtshof dat “honderd-
duizenden mensen verstoken zijn van onderwijs … met verstrek-
kende en langdurige gevolgen”. Het recht op onderwijs is een 
mensenrecht dat is vastgelegd in meerdere verdragen die Israël 
heeft ondertekend. Als professoren en wetenschappers veroor-
delen wij krachtig alle inbreuken door de staat Israël op de vrijheid 
van onderwijs, in het verleden en het heden, inclusief bombarde-
menten op universiteiten en scholen, intimidatie, opsluiting en 
doodslag van studenten en universiteitspersoneel, en alles wat te 
maken heeft met de verhindering van de mogelijkheid tot onder-
wijs. Leiden zou moeten heroverwegen met wie ze samenwerkt in 
haar internationale betrekkingen, zoals eind maart in de univer-
siteitsraad aan de orde kwam. Wij roepen onze universiteit op om 
vast te houden aan haar motto praesidium libertatis en haar kern-
waarden verbinding, vernieuwing, verantwoordelijkheid en vrij-
heid. We roepen onze universiteit op om haar standpunt met 
betrekking tot het aanhoudende geweld tegen instellingen voor 
hoger onderwijs en hun personeel en studenten in Gaza en de 
Westelijke Jordaanoever kritisch te heroverwegen. Wij roepen onze 
universiteit op om zo snel mogelijk een mensenrechtencomité in 
te stellen dat moreel en ethisch advies en begeleiding kan bieden 
aangaande internationale partnerschappen met andere instel-
lingen. We roepen onze universiteit op om te overwegen hoe zij de 
heropleving van de onderwijssystemen en infrastructuur in Gaza 
op meer substantiëlere manieren kan ondersteunen dan tot nu toe 
is voorgesteld. 

Maurits Berger, hoogleraar Islam en het Westen
Giles Scott-Smith, hoogleraar Transnationale Betrekkingen  
en Nieuwe Diplomatieke Geschiedenis
Joachim Koops, hoogleraar Veiligheidsstudies
Petr Kopecky, hoogleraar Politieke Wetenschappen
Jan Aart Scholte, voorzitter Global Transformations and 
Governance Challenges
Tahir Abbas, hoogleraar Radicaliseringsstudies
Judi Mesman, hoogleraar Interdisciplinaire Studie van 
Maatschappelijke Veranderingen
Marieke Liem, hoogleraar Veiligheid en Interventies
Maartje van der Woude, hoogleraar Recht en Maatschappij
Antoaneta Dimitrova, hoogleraar Vergelijkend Bestuur
Peter Pels, hoogleraar Culturele Antropologie en Sociologie  
van Afrika
Dennis Broeders, hoogleraar Mondiale Veiligheid en Technologie
Petra Sijpesteijn, hoogleraar Arabisch
Dario Fazzi, hoogleraar Transatlantische Milieu Geschiedenis
Mirjam de Bruijn, hoogleraar Contemporaine Geschiedenis  
en Antropologie van Afrika 

Waarom Leiden de 
banden met Israël 
moet heroverwegen 
Wij roepen onze universiteit op om vast te houden 
aan haar motto praesidium libertatis, schrijft een 
groep van vijftien hoogleraren in een open brief. 
Daarbij hoort ook: heroverwegen van internationale 
betrekkingen.

‘ Dit is de bestuurlijke natte 
droom van een universiteit, 
gecreëerd door mensen die 
er nooit werkten’

medeondertekenaar van een brief door direc-
teur bedrijfsvoering Saskia Goedhard, ons ver-
zoek af met dezelfde woorden als in de oorspron-
kelijke brief van Vastgoed. ‘Mogelijkheden om 
LIAS in de toekomst in nog te ontwikkelen gebou-
wen op de Humanities Campus anders te huis-
vesten, zijn er niet’, voegde de nieuwe brief toe. 
Een reden werd niet gegeven.
De managers zullen zeggen: zelfs mét individu-
ele kantoren is staf maar mondjesmaat aanwe-
zig en ongebruikte kantoorruimten erop nahou-
den is een dure hobby. Zelfs wanneer verdiscon-
teerd wordt dat docenten vaak afwezig zijn voor 
lezingen en onderzoek, en op de campus veel tijd 
doorbrengen in collegezalen en in werkgroepen, 
dan nog zou het gebruik van de kantoren hoger 
kunnen liggen.
Daarmee hebben ze een punt, dat als uitgangs-
positie had moeten dienen voor onderhande-
lingen tussen academici en bestuur. Een voor de 
hand liggende tegemoetkoming zou zijn om het 
gebruik van individuele kantoorruimten te laten 
afhangen van een minimumvereiste voor aan-
wezigheid. Argumenten waarom in- en uitklok-
ken taboe zouden zijn voor academici bestaan 
niet – behalve dan de inconvenient truth wanneer 
vervolgens blijkt hoeveel iedereen daadwerke-
lijk overwerkt. 
Een kantoor in ruil voor gegarandeerde aan-
wezigheid, het vangt twee vliegen in één klap: 
aanwezigheid van staf wordt gestimuleerd ter-
wijl essentiële faciliteiten op de campus behou-

den blijven. Collega’s die de voorkeur geven aan 
thuiswerken kunnen dat eveneens, wetende dat 
ze daarbij een gedeeld kantoor op campus voor 
lief moeten nemen.
Wie, te elfder ure, zo’n voorstel op tafel legt, over-
schat helaas de prioriteiten van het bestuur. Was 
die daadwerkelijk geïnteresseerd geweest in de 
aanwezigheid van de academische staf, dan wa-
ren er al jaren geleden alternatieve oplossingen 
verkend, tijdens de vroegste discussies over cam-
pusrenovatie. Waar managers echter daadwer-
kelijk in geïnteresseerd zijn is niet de aanwezig-
heid van staf (die zelfs actief ontmoedigd wordt), 
maar de bezettingsgraad van gebouwen. De een-
voudigste manier om deze te vergroten is im-
mers niet om kantoorgebruik te stimuleren, 
maar om minder kantoren te voorzien, zoals nu 
ook in Cluster Zuid. Met meer mensen op één ka-
mer zijn kamers misschien vaker bezet, maar te-
gelijkertijd verjaagt dit beleid in een vicieuze cir-
kel nog meer collega’s van de campus, tot er van 
de universitaire community niets meer overblijft.
De wereld, en zelfs de universitaire wereld, kent 
grotere bedreigingen dan deze trieste toestand. 
Toch is het een metonymie voor een groter ver-
haal: het oprukken van de managers-elite bin-
nen de Universiteit Leiden, dat tot gevolg heeft 
dat er minder prioriteit én geld gaat naar de 
kerntaken – onderzoek en onderwijs – ten gun-
ste van secundaire randfuncties als architecten, 
vastgoedbeheerders, bedrijfsvoerders, externe 
consultants, PR-officers, beleidsmedewerkers, 
en als klap op de vuurpijl een exorbitant hoog 
betaalde ‘vice-rector organisatieontwikkeling’ 
die via een schimmige interne vacatureproce-
dure is aangesteld. 
Deze casus is een waarschuwing aan ons alle-
maal dat we in toenemende vaart onze univer-
siteit kwijtraken aan mensen die er radicaal an-
dere ideeën op nahouden over wat een univer-
siteit is en waarvoor ze dient.

David Henley is hoogleraar Contemporaine 
Indonesië Studies
Remco Breuker is hoogleraar Koreastudies
Niels van der Salm is docent bij International 
Studies en Japanstudies

ten van een gedetailleerde enquête onder het LI-
AS-personeel. Van de 97 respondenten waren er 
slechts acht voorstander van het plan voor Clus-
ter Zuid, en een grote meerderheid vond het sim-
pelweg ‘onaanvaardbaar’. 
Een delegatie van docenten werd uitgenodigd 
om met Bijl te komen praten. Het enige forme-
le antwoord was echter een afwijzende brief van 
de Afdeling Vastgoed die LIAS – strikt tijdelijk – 
gebruik van slechts tien extra kamers in het Reu-
vensplaatsgebouw aanbood. Na twee jaar zou 
dit gebouw worden gesloopt, waarna al het per-
soneel alsnog opgehokt zou worden in Cluster 
Zuid.
Het beleid om werkplekken te delen blijft daar-
mee ook voor LIAS gehandhaafd. Er wordt daar-
in één duidelijke lijn getrokken voor de hele 
universiteit, conform de door het college van 
bestuur vastgestelde ruimtenormering. De rede-
nering was een berekening van het gemiddelde 
vloeroppervlak per personeelslid. Daarbij wer-
den al die bijna nutteloze gemeenschappelijke 
ruimtes meegenomen in de berekening, in de 
promovideo bevolkt door vaag uitziende types 
op sofa’s en designkrukken, waarvan het in Clus-
ter Zuid wemelt.
Baarlijke nonsens en een klap in het gezicht van 
het LIAS-personeel. In het Instituut Geschiedenis, 
wisten we, kreeg elk personeelslid wat bijna elke 
wetenschapper boven alles verlangt: een eigen 
kantoor. In LIAS kreeg niemand zoiets. De histo-
rici waren duidelijk oneindig veel beter af. Hoe 
is er hier sprake van een situatie van gelijkheid 
tussen de afdelingen?
Na een tweede enquête schreef de LIAS advies-
raad in december 2023 opnieuw een brief aan 
de rector en de decaan, deze keer medeonderte-
kend door de instituutsdirecteur. De raad stelde 
een compromis voor: tijdelijk twintig extra ka-
mers, waardoor veertig LIAS-leden, ongeveer het 
aantal dat hun huidige kamers intensief op da-
gelijkse basis gebruikte, een eigen kantoor kon-
den blijven bezetten. Op langere termijn: actie-
ve deelname aan de planning van die delen van 
de campus die nog moeten worden herontwik-
keld, en waar een zinvollere architectonische uit-
komst nog steeds kan worden bereikt.
Helaas: op 27 februari wees decaan Rutgers, als 
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C U L T U U R

BarokOpera Amsterdam ‘wil verbin-
ding zoeken via de schoonheid van 
de kunstvormen’ en vertolkt een 
opmerkelijke uitvoering van The 
Fairy Queen, deels in Bollywood-stijl.
D O O R  E L S E  V A N  D E R  S T E E G

F O T O  P A U L  V I A E N E

Doen we het goed? Niet cliché?

H et is een opera, maar dan wel met een acrobaat 
die over het podium tuimelt en een Indiase dan-
ser. BarokOpera Amsterdam steekt The Fairy Queen 
(1692) in een nieuw jasje.

‘In het stuk hebben de feeënkoningin en -koning, Titania en 
Oberon ruzie met elkaar over een Indiase jongen’, vertelt Fré-
dérique Chauvet, artistiek en muzikaal leider. Het bestaat uit 
drie verhaallijnen, die allemaal voortvloeien uit dit conflict. 
Maar de rol van Indiase jongen zelf is onderontwikkeld. Dat 
is een theatrale truc: hij verschijnt zelf helemaal niet op het 
toneel. Ik vond het interessant om juist het Indiase element 
uit de opera te belichten.’ 
Veel opera’s uit de zeventiende en achttiende eeuw bevatten 
elementen van culturen van over de hele wereld, vertelt Chau-
vet. ‘In de Nederlandse operawereld is nu een belangrijk vraag-
stuk: hoe vertaal je die fascinatie voor andere culturen uit de 
zeventiende en achttiende eeuw naar het heden, een totaal 
veranderde tijd?’
Zo begon een zoektocht naar een professionele Indiase dan-
ser in Nederland. ‘Dat was heel moeilijk. Indiase professio-
nele dansers kunnen niet van dat werk alleen rondkomen 
in Nederland.’
De Indiase jongen wordt gedanst door Avantika Tibrewal. 
Chauvet: ‘We noemen de rol bewust Indiase jongen en niet 
Indian boy, zoals hij in de opera eigenlijk heet. We doen dat 
omdat “boy” ook synoniem is voor bediende, terwijl wij juist 
de jongen een eigen stem willen geven.’
Vanaf het begin zochten Chauvet en regisseur Bram de Beul 
naar Indiase muzikanten en dansers om ‘te proberen de ver-
houdingen niet cliché te maken. We vroegen aan Avantika: 
doen we dit goed? Is dit niet cliché?’
Puck is een karakter uit het verhaal dat magie gebruikt. Chau-
vet: ‘Ik wilde hem laten vertolken door een acrobaat. Avanti-
ka zei tegen ons: “Puck moet je niet Indiaas maken. India as-
sociëren met tovenarij wordt vaak als cliché gedaan, dat ligt 
heel gevoelig.” Dus dat hebben we niet gedaan.’
In de opera zijn vijf momenten gecreëerd waarin de Indiase 
jongen centraal staat. ‘De vraag was: waarom die Indiase jon-
gen, waarom dat conflict? In veel bevolkingsgroepen gaat een 
jongen van rond de twaalf jaar van de wereld van de vrouwen 
naar de wereld van de mannen. Die interpretatie vonden wij 
interessant. Dus we zien vijf momenten in die overgang. In 
de eerste fase is de Indiase jongen een weeskind. Hij ontmoet 
de Fairy Queen en krijgt vertrouwen in haar. Daarna wil de ko-
ning het kind hebben. In de laatste fase is de jongen een jong-
volwassene die zijn vrijheid neemt van beide ouders.’
Het creëren van de overgangen tussen Westerse barokmuziek 
en Indiase klassieke muziek ging heel natuurlijk, vertelt Chau-
vet. ‘Ze wisselen elkaar af. Er is weinig fusion tussen de twee, 
want dat tast de schoonheid aan van beide stijlen. In plaats 
daarvan gaat het subtiel in elkaar over. Maar in het vijfde deel, 
als in de opera drie bruiloften worden gevierd, krijgen we toch 
een groot fusion-moment met een dans in Bollywood-stijl.
‘We hebben gezocht naar Indiase instrumenten die goed mat-
chen bij de instrumenten uit de opera. De tabla kan zo per-
cussie zijn in de barokmuziek, dus daar kun je een brug mee 
maken. Tijdens een herhaling in de opera gaat de tabla mee-
doen als slaginstrument in de barok, dan stopt de barokmu-
ziek en gaat de tabla alleen door met een improvisatie. Daar-
na gaat de Indiase viool mee improviseren.’
De op het eerste gezicht ongewone combinatie werkt heel 
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Doe meer met je kennis! Vrijwilligers gezocht voor 
één uur per week bijles en huiswerkbegeleiding 
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Sculpture and modeling courses in Leiden. Stu-
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Voor Sander de Groot (3 april 1943- 1 april 2024) waren ideologische 
tegenstellingen tussen Oost en West, tussen christendom en islam 
papieren constructies.

D O O R  P E T R A  D E  B R U I J N  E N  E R I K  J A N  Z Ü R C H E R

Op maandag 1 april 2024 stierf onze leermeester, vriend en gewaar-
deerd collega Dr. Alexander Hendrik de Groot (Sander).
Sander was een academicus en meer specifiek een oriëntalist. Hij deed 
zowel zijn kandidaats als zijn doctoraal aan de studierichting Arabisch, 
Nieuwperzische, en Turkse talen en culturen in Leiden, waar hij ook 
zijn hele werkzame leven doorgebracht; van doctoraal assistent, tot 
wetenschappelijk medewerker Turkse taal en cultuur en universitair 
hoofddocent Instellingen van de islam. Na zijn pensioen in 2005 was 
hij nog tot 2022 gastmedewerker.
Zijn belangrijkste bijdrage aan het vakgebied is ongetwijfeld zijn 
proefschrift The Ottoman Empire and the Dutch Republic: a history 
of the earliest diplomatic relations, 1610-1630 (Leiden, Nederlands 
Instituut voor het Nabije Oosten, 1978). Hierin legde hij bloot hoe 
de Nederlandse Republiek en het Ottomaanse Rijk gedurende het 
Twaalfjarig Bestand diplomatieke betrekkingen aanknoopten. Zeker in 
zijn tijd was het een vernieuwende studie, met name omdat Sander de 
Ottomanen ‘agency’ gaf: hij liet zien dat er in Constantinopel een partij 
was die actief naar een relatie met de Protestantse opstandelingen 
streefde en – met name via transnationale Joodse netwerken – 
contact probeerde te leggen. De Ottomanen zochten en vonden in de 
Republiek een partner.
Zijn latere onderzoek vond zijn weerslag in vele artikelen en boek-
hoofdstukken, waarvan een deel in 2010 gebundeld is onder de titel 
The Netherlands and Turkey: Four Hundred Years of Political, Economical, 
Social and Cultural Relations (Gorgias Press).
Terugkerende thema’s betroffen de internationale betrekkingen tussen 
Nederland en het Ottomaanse Rijk, soms ook in vergelijkend perspec-
tief en dus breder: de Ottomaans-Europese betrekkingen. Zijn grote 
belangstelling voor mensen die opereerden in het schemergebied 
tussen de staten: de handelaren en de consuls met hun gemengde 
huwelijken en tegenstrijdige belangen, de permanent in het Otto-
maanse Rijk wonende Europese katholieke families (de ‘Levantijnen’) 
en met name de ‘dragomans’, de tolken, maakten zijn bijdragen 
vernieuwend. Later, als UHD, richtte Sander zijn aandacht op ulema 
(islamitische geestelijken) – zowel Ottomaanse als moderne – die 
pragmatisch, open-minded en niet doctrinair waren. De bundel Friends 
and Rivals in the East: Studies in Anglo-Dutch Relations in the Levant from 
the Seventeenth to the Early Nineteenth Century (Brill, 2000) is hiervan 
het beste voorbeeld. 
Sander geloofde in redelijkheid, rationaliteit en compromis. Hij 
omarmde karakters en ontwikkelingen die lieten zien dat ideologische 
tegenstellingen tussen Oost en West, tussen christendom en islam 
papieren constructies zijn en in de echte wereld geen plaats hebben. 
Speciale vermelding verdienen het grote aantal artikelen over Otto-
maanse onderwerpen dat Sander verspreid over decennia bijdroeg aan 
Brills Encyclopaedia of Islam (2e editie), en het grote aantal boekbespre-
kingen dat hij schreef voor het tijdschrift Bibliotheca Orientalis. Deze 
laatsten toonden ook zijn enorme belezenheid.
Naast een bevlogen onderzoeker was Sander ook een uitstekend 
docent, die veel van zichzelf in zijn colleges stak en zich werkelijk 
interesseerde voor zijn studenten. Generaties Leidse studenten zijn 
opgevoed met zijn inleiding op het vakgebied Midden-Oostenstudies, 
het befaamde ‘Apparaatcollege’ en binnen Turks waren het vooral 
de geschiedenis- en tekstcolleges waarvoor hij wordt herinnerd. Uit 
Sanders betrokken begeleiding van scripties en proefschriften zijn 
langdurige vriendschappen voortgekomen.
Sander droeg veel bij aan de ontwikkeling van het vakgebied. Samen 
met collega’s als Ed de Moor en Paul Aarts richtte hij de eerste 
nationale vakorganisatie – inclusief sociale wetenschappen- de 
Nederlandse Vereniging voor de Studie van Midden-Oosten en Islam 
(MOI) op. Internationaal was Sander actief als bestuurder van CIEPO 
– het Comité voor Pre-Ottomaanse en Ottomaanse Studies, met zijn 
tweejaarlijkse congressen.
Hij maakte deel uit van de Werkgroep Europese Expansiegeschiedenis, 
dat mede door Sander evolueerde tot het Instituut voor de Geschie-
denis van de Europese Expansie en de Reactie daarop (IGEER), dat het 
tijdschrift Itinerario uitgaf. Sander vond het altijd vanzelfsprekend 
dat historici van Europa (verenigd in instituten voor Geschiedenis) en 
van buiten Europa (in de Area Studies) met elkaar praten en elkaars 
perspectief beïnvloeden.
Als bestuurslid van het Nederland Instituut voor het Nabije Oosten 
(NINO) spande hij zich, samen met Jan Peters, in het bijzonder in 
voor het voortbestaan van het Nederlands Instituut in Turkije (NIT) in 
Istanbul, dat onder NINO valt.
Sander was een uitstekende, loyale collega en altijd opgewekt en 
joviaal. Na zijn pensionering leverde hij in 2012 een grote bijdrage aan 
de viering van 400 jaar Nederlands-Turkse betrekkingen. Hij had nog 
wel plannen voor boeken, maar het is er niet meer van gekomen.
De dood van zijn echtgenote Aliye de Groot-Toker (2013) sloeg de 
bodem onder Sanders bestaan weg en de afgelopen jaren was hij in 
toenemende mate eenzaam. Wij hebben nu leraar, een vriend en een 
collega verloren, maar wij realiseren ons hoe hij ons heeft gevormd en 
herdenken hem met dankbaarheid.

I N  M E M O R I A M

Een bevlogen oriëntalist 
die geloofde in redelijkheid

Verliefd op het eerste mens (of dier) dat je ziet

De opera The Fairy Queen is gebaseerd op het toneelstuk  
A Midsummer Night’s Dream van Shakespeare. Chauvet: ‘In 
de tijd van Shakespeare en daarna was er muziek tussen de 
aktes, om tijd te maken voor decorchangementen. De mu-
ziek is door de jaren heen vergeten. 
‘In het toneelstuk van Shakespeare zitten facetten van lief-
de, dramatische en humoristische scenes. Dat leent zich 
perfect voor prachtige muziek.
‘Purcell was de hofcomponist van stadhouder Willem III en 
Mary Stuart II. Voor hun vijftienjarig huwelijksfeest, in 1692, 
schreef hij muziek bij het populaire stuk van Shakespeare. 
‘Het stuk bestaat uit drie parallelle verhalen, vol intriges en 
ontwikkelingen, liefde en onbeantwoorde liefde. Het magi-
sche wezentje Puck krijgt de opdracht om het sap van een 
bloem in de ogen van slapende mensen te sprenkelen: ze 
worden dan wakker en verliefd op het eerste wezen dat ze 
zien. Dat kan een mens of een dier zijn. Daar maakt Puck 
natuurlijk fouten in. 
‘Puck wordt bij ons gespeeld door voormalig wereldkampi-
oen turnen Renske Endel. Ze heeft een bijzonder kostuum, 
waarin je niet kunt zien waar haar hoofd, voeten en armen 
zitten. Dat ziet er soms best griezelig uit en ze krijgt veel re-
actie vanuit het publiek.’

goed, merkte ook Chauvet al snel. ‘Barokmuziek is veel impro-
visatorischer dan lang werd gedacht. Het notenbeeld is een 
soort skelet waar je noten aan toe kan voegen. Er is heel veel 
vrijheid. Dat past goed bij de improvisatie van Indiase muziek. 
Terwijl Indiase muziek juist veel gestructureerder is dan het 
klinkt. Ze hebben meer toonsoorten dan wij.’
De uitvoering van The Fairy Queen is de eerste van een vierluik 
opera’s. ‘We hebben ons nu vooral laten adviseren door men-
sen van Indiase afkomst. In volgende projecten willen we nog 
nauwer gaan samenwerken. De opera Die Entführung aus dem 
Serail van Mozart speelt zich grotendeels af in een harem in 
Turkije, dus die doen we met een Turks team samen. The Indi-
an Queen van Purcell vindt plaats in Zuid-Amerika. Daaraan 
werken we samen met een Zuid-Amerikaans team. Ten slotte 
doen we Les Indes Galantes van Rameaux: die heeft onder an-
dere Turkse en Zuid-Amerikaanse aktes. Het is mijn wens om 
dan samen te werken met beide teams.’
‘Ik wil dit ontwikkelen met als leidraad: verbinding zoeken via 
de schoonheid van de kunstvormen. Dat lijkt me een mooie 
missie, een steentje bijdragen aan een beter begrip voor el-
kaars cultuur.’

BarokOpera Amsterdam, The Fairy Queen, een Midzomer-
nachtsdroom. Zondag 28 april, 14.30 in Stadsgehoorzaal 
Leiden. Studenten €10, regulier €28-€39

‘Ik wil verbinding 
zoeken via de 
schoonheid van de 
kunstvormen’

mare — nº 26 
25 april 2024

14
mare — nº 26 
25 april 2024

15



K A M E R V R A G E N  | B O B  V A N  O O S T E R H O U T  ( 2 0 ,  F I L M -  E N  L I T E R A T U U R W E T E N S C H A P )

Naam: Woonzorgcentrum Bosbeek, 
Heemstede
Grootte: 18m²
Huur: €100 + 30 uur werk per maand
Bewoners: 121 (van wie 9 studenten)

Je betaalt maar €100 huur, wat moet 
je daarvoor doen?
‘We werken daarnaast 30 uur per 
maand. Toen ik hier net zat, hielp ik 
vooral in de huiskamers, om rustig ie-
dereen te leren kennen. Nu organiseer 
ik elke week een muziekclub voor de be-
woners. Deze week doen we het Zwa-
nenmeer, van Tsjaikovski. We luisteren 
ernaar en daarna vertel ik erover. Iede-
re vrijdag breng en haal ik de bewoners 
naar en van de schilderclub. 
‘Er gebeurt nog veel meer. Twee keer 

Sommigen kijken er tegenop en voor anderen kan 
het niet vroeg genoeg zover zijn. De één is er op 
z’n zestiende al helemaal van in de ban, de ander 
is 25 en durft het zelfs dan nog niet aan. Het is een 
gebeurtenis waar je je in één keer vertrouwd bij 
voelt óf een pijnlijk voorval waar je voor de rest 
van je leven met schaamte op terugkijkt. 
Hoe zit dat bij mij? 
Om eerlijk te zijn duurde het veel te lang voor het 

zover was, maar ik had me in ieder geval voorge-
nomen dat het voor mijn afstuderen wel écht 
gebeurd zou moeten zijn – dat moet en zal me 
lukken…

Mijn rijbewijs halen. 
Om daad bij het woord te voegen ben ik sinds 

eind februari eindelijk begonnen met deze 
volgende stap in de eindeloze wandeling rich-
ting het volwassen worden. Echt slecht gaat het 
niet (mijn rijinstructeur noemde me de eerste 
les - wellicht ironisch - een natuurtalent!), maar 
leuk kan ik het ook niet noemen. Elke woensdag-
ochtend word ik namelijk weer gestraft voor het 
feit dat ik van Leiden naar Den Haag ben verhuisd 
als ik bij Centraal word opgehaald en vanaf daar 
meteen mijn best mag gaan doen om mezelf de 
a12 op te knallen. 
Ja, rijles staat hoog op Lijst Der Dingen Die In 
Leiden Beter Zijn Dan In Den Haag. Ik zie het 
al helemaal voor me: opgehaald worden op de 
Kaiserstraat, twee bochten naar rechts, een rondje 

om de Singel, even in- en uitvoegen op 
een n-weg ergens in de buurt van Park 
Cronesteyn en vervolgens tien minuten 
cruisen om de volgende strijder op te 
halen in De Kooi.
Peanuts in vergelijking met Den Haag 
waar ik elke week achteruit moet 
wegrijden (één keer botste ik hierbij 
bijna tegen een geparkeerde taxi 
waarvan de chauff eur op het raam 

kwam kloppen en met een grote grijns op zijn 
gezicht ‘bijna hè!’’ schreeuwde), vervolgens 
meteen met vijf stoplichten verspreid over 300 
meter word geconfronteerd en daarna meteen 
mag invoegen op een vierbaansweg waar iedereen 
maniakaal voorbijvliegt.
Naast mij zit de verpersoonlijking van het woord 
Rust met hoofdle� er r: de rij-instructeur. Een 
iconische man uit Leidschendam die me als een 
soort Apollo (je weet wel, de God van zon, licht, 
herders, waarheid, het goede, het schone, orde en 
rust) begeleidt met woorden zoals ‘kan gebeuren’ 
(als ik voor een stoplicht per ongeluk naar zijn 
drie schakel in plaats van zijn één), ‘ho, pas even 
op’ (als ik bijna een brugklasser van zijn sokken 
rijd op een rotonde in Zoetermeer) of ‘druk het 
gas maar goed in’ (als ik 41 kilometer per uur rijd 
en de rest 55). 
Maar goed, genoeg geklaagd. Het spijt me indien 
ik mijn instructeur serieuze hartproblemen 
bezorg, maar ik heb in ieder geval geleerd dat ik 
Leiden toch nog steeds niet echt heb losgelaten.

Maia de Quay studeert Rechten

Hoog op de Lijst Der Dingen Die In Leiden Beter Zijn Dan In Den Haag: rijles

mer binnenkwam, vroeg ze gespannen: 
“Weet je zeker dat niemand je gevolgd 
is?” Ik heb haar geprobeerd gerust te 
stellen: “U bent hier veilig en de vijand 
is ver weg.”’

Ken je alle bewoners?
‘De meesten wel van gezicht, maar niet 
alle namen. Er is best veel verloop, dus 
de nieuwe moet ik nog leren kennen. 
Het is een bijzondere verhouding. Ik 
bouw echt een band op, maar er blijft 
toch een soort afstand, want ik zie het 
wel als werk. Dus als bewoners overlij-
den, is dat wel even slikken, maar niet 
een heel rouwproces zoals ik dat bij 
vrienden of familie zou hebben. Het is 
ook onderdeel van het leven, natuurlijk, 
en ik weet dat de bewoners er zelf vre-
de mee hebben. Ik ken hier niemand die 
bang is voor de dood.’

Kun je hier ook een feestje geven?
‘Ik nodig wel mensen uit. We hebben be-
neden een gemeenschappelijke ruimte, 
die is de hele avond voor ons studenten. 
We hebben soms feestjes, bijvoorbeeld 
om afscheid te nemen van studenten 
die vertrekken. Harde muziek is niet zo 
handig, maar het wordt toch gezellig. 
Ook een feestje ergens anders kan na-
tuurlijk. We hebben gewoon een sleu-
tel, dus we kunnen ook naar binnen als 
er niemand meer bij de receptie zit. De 
grootste beperking is de laatste trein 
naar Heemstede: die vertrekt al om 
tien voor een.’

Maar je bent hier omringd door 
mooie natuur, ik zag de reeën al 
lopen! Ben je vaak in de tuin?
‘Ja, er komen vaak drie reeën, we heb-
ben hazen en afgelopen zomer vossen. 
Vorig jaar zat er een specht recht voor 
mijn raam in een boom te hakken. Nu 
zit-ie iets verder weg.
‘Toen ik voor mijn studie nog een boek 
per week moest lezen zat ik heel veel in 
de tuin. Nu ik op mijn laptop aan een 
scriptie bezig ben, is dat niet handig. 
Ik zorg wel dat ik elke dag even buiten 
kom. Soms is dat om een wandelingetje 
te maken met een bewoner, maar vaak 
ook alleen. Ik merk dat ik die moment-
jes voor mezelf ook nodig heb.’

per jaar komt de modeverkoop met een 
soort kledingwinkel aan huis, dan help 
ik iedereen met nieuwe kleren kiezen, 
en op Koningsdag kijken we natuurlijk 
samen televisie.’

Is het lastig werk?
‘Nu niet meer, maar toen ik hier een paar 
maanden na de start van mijn studie 
ging wonen, moest ik nog wat dingen 
leren. De eerste keer dat iemand “Ik wil 
dood” tegen me zei, schrok ik wel even. 
Maar daar is goede begeleiding voor, dus 
nu weet ik hoe ik daarmee kan omgaan.
‘Er woonde hier een Joodse mevrouw 
die als meisje de Tweede Wereldoorlog 
had meegemaakt. Soms zat ze met haar 
hoofd weer in de oorlog en zag mij dan 
als haar beschermengel. Als ik de ka-
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‘bijna hè!’’ schreeuwde de 
chauffeur tegen wiens taxi 
ik bijna opbotste’

‘ Ik ken niemand 
hier die bang is 
voor de dood’

D O O R  E M I E L  B E I N E M A

F O T O  M A R C  D E  H A A N
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